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انقلاب اسلامی و رهبری کاریزماتیک
مهدی نصیری 

اگـر قـرار بـه آسـیب شناسـی و بازنگـری در انقـاب 57 ـ کـه ولولـه ای در عالـم انداخت و 
همـگان را متوجـه خـود کـرد و حتـی متفکـری مانند میشـل فوکو را بـه وجـد آورد و انقاب 
ایـران را روح جهـان بـی روح خوانـد ـ  باشـد بدون تردیـد باید یکی از آفتها و آسـیبهای مهم 

آن را رهبـری کاریزماتیـک و فرهمند دانسـت.
رهبـری کاریزماتیـک یعنـی آن کـه رهبـر واجد چنـان جذبه واقعی یـا موهوم باشـد که مردم 
را مجـذوب خـود کنـد و قـدرت نقـد و ارزیابـی عملکـرد خویـش را از آنهـا بگیـرد و یکـه تاز 
میـدان در ایـده پـردازی و سیاسـت ورزی و مدیریـت باشـد و کمتـر کسـی را یـارای نقـد و 
مخالفـت بـا او باشـد. کاریزمـا وقتـی ابعاد زیانبارتـری پیدا می کنـد که صبغه دینـی و تقدس 

بـه خـود گیرد. 
ولایـت فقیـه کـه قـرار بـود نمـاد دیـن شناسـی و تقـوی و تواضـع و خاکسـاری و تدبیـر و 
مدیریـت و زمـان شناسـی و مـردم گرایـی و خـردورزی باشـد به تدریـج به ولایـت مطلقه و 
مقامـی فراقانـون ـ کـه قانون اساسـی کـف اختیاراتش اسـت! ـ و همـه چیزدان اسـت و باید 
همـه صداهـا مویـد او باشـند و صدایـی بـالای صدای او نباشـد و همـه گره ها با سرانگشـت 
تدبیـر او حـل شـود و مخالفـت بـا او مخالفـت بـا خـدا و پیامبر اسـت، تبدیـل شـد و این امر 

شـاید مهمتریـن عامـل بـه گل نشسـتن امروز کشـتی انقـاب بهمن 57 باشـد. 
بارهـا شـنیده شـده کـه کسـانی یکـی از برتریـن ویژگی هـای رهبری امـام خمینـی را جذبه 
معنـوی ایشـان مـی داننـد کـه کمتـر کسـی را زهـره و جگـر گفتگو بـا ایشـان بویـژه از نوع 
انتقـادی اش بـوده و حتـی مقامـات عالـی نظام هـم بعضا جـرات نقد و اظهار سـخنی خاف 
میـل ایشـان را نداشـته انـد! در حالـی کـه از منظـر اصـول و قواعـد یـک حکمرانـی مطلوب 
و خردمندانـه، اگـر حاکمـی چنییـن ویژگـی ای داشـته باشـد بایـد آن را آفـت حکمرانـی اش 

دانسـت و نـه مزیت آن!  
اگـر قـرار به مشـروعیت و مطلوبیت رهبـری کاریزماتیـک و فرهمند بود، باید شـخص پیامبر 
خاتـم و گوهـر آفرینـش محمـد بـن عبـدالله )صلـی الله علیـه و آله( بـه عنـوان فرهمندترین 
رهبـر تاریـخ شـناخته مـی شـد امـا او در دوران پیامبری اش بـا گفتار و رفتار خـود تاش می 
کـرد تـا هـر گونـه کاریزمایی را که موجـب غلو در باره او می شـود و عقانیـت را از پیروانش 
سـلب مـی کنـد، بشـکند. او بـه دسـتور خداونـد موظـف به مشـورت با مـردم و نخبـگان بود 
و بـه برآینـد ایـن مشـورت ولـو آن کـه مخالـف نظـرش باشـد، عمل مـی کـرد )آل عمران/ 
159(. محمـد ص آن قـدر بـه مسـلمانان گـوش فـرا می داد و آنـان را پذیرا می شـد که عده 
ای او را بـا ایـن عنـوان کـه محمـد گوش اسـت، مسـخره می کردنـد )توبـه/61( محمد ص 
وقتـی در میـان یـاران و همراهانـش مـی نشسـت، آن چنان بود کـه اگر فرد غریبـی که او را 
قبـا ندیـده بـود، بـر جمع آنـان وارد می شـد، او را نمی شـناخت، چـون هیچ تمایـز ظاهری 

نداشـت.  دیگران  با 
بعـد از حضـرت ختمـی مرتبـت، دومیـن شـخصیتی کـه قطـب جذبـه و کانون همـه فضائل 
انسـانی بـود تـا جایـی که برخی به غلط و از سـر جهل در بـاره او گمان خدایـی بردند، علی ع 
بـود. علـی وقتـی از سـر اکـراه و بی میلی و بـا اصرار و هجوم مـردم، امر خافـت را پذیرفت، 
از جملـه تاشـهایش ایـن بـود کـه در مـورد خود کاریزما شـکنی و ابهـت زدایی کند تـا مبادا 

مـردم و ضعیفـان در برخـورد و تعامـل با او دچار لکنت شـوند.
از جمله توصیه های کاریزما شکنش این بود:  

»بـا مـن آن چنـان کـه بـا جبـاران سـخن می گوینـد سـخن مرانیـد و چنانکـه با مسـتبدان، 
محافظـه کاری می کننـد از مـن کنـاره مجوییـد و با ظاهرآرایـی و به طور تصنعـی رفتار نکنید 
و شـنیدن حـق را بـر مـن سـنگین مپنداریـد و نخواهم مـرا بـزرگ انگارید، چـه آن کس که 
شـنیدن سـخن حـق بـر او گـران افتـد و نمـودن عدالـت بـر وی دشـوار بـود، کار بـه حق و 
عدالـت بـر او دشـوارتر اسـت. پـس، از گفتـن حـق، یـا رای زدن در عدالـت بازمایسـتید، کـه 
مـن خویشـتن را برتـر از آن نمی دانـم کـه اشـتباه نکنـم و نـه در کار خویـش از خطـا ایمنم، 
مگـر کـه خـدا مـرا در کار نفـس کفایت کند کـه از من بـر آن تواناتر اسـت.« )نهـج الباغه/ 

 )216 خطبه 
اکنـون کافـی اسـت انقـاب 57 را در چهـل و سـه سـالگی اش از همین منظـر ارزیابی کنیم 
تـا دریابیـم چـه شـکاف عظیمـی بیـن آن بـا مکتـب و مذهبی اسـت که به نـام آن مـردم را 

به خیابـان آورد. 
بـا ایـن همـه، هنوز فرصـت برای تصحیح و برگشـت از مشـی گذشـته و آغوش گشـودن به 
روی قاطبـه مـردم و نخبـگان و اهـل فکر و اندیشـه وجـود دارد و می توان با گشـودن راهی 
جدیـد ایـران و انقابـش را ـ کـه در بنیـاد و آغاز منادی آزادی و مردم سـالاری و انسـانیت و 

اخـاق و معنویت بـود ـ نجات داد.
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استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی چقدر 
محقق شد؟

مصطفـی درایتـی، فعـال سیاسـی اصاح طلـب معتقـد اسـت در تحقـق آرمان هـای انقـاب 
خطاهـای زیـادی صـورت گرفتـه و علـت اصلـی نیـز بـه افـول رفتن نقـش مردم اسـت.

گـروه سیاسـت نامـه نیـوز – در دهـه فجـر قـرار داریـم و بهتریـن فرصـت بـرای ارزیابـی 
میـزان تحقـق آرمان هـای انقاب اسـت. آرمان هایی در شـعار محـوری »اسـتقال ، آزادی ، 
جمهـوری اسـامی« بـه وضـوح دیده می شـود. تلخ اسـت امـا نگاهی بـه اظهـارات و مواضع 
مقامـات و مسـئولان در روزهـای اخیـر نشـان می دهـد که همـه می داننـد، آنطور کـه باید و 
شـاید در تحقـق آن آرمان هـا موفـق نبوده ایـم. نـه اینکـه قدر آنچـه طی این سـال ها حاصل 
شـده را ندانیـم و نقـاط مثبـت را نبینیـم امـا لازم اسـت کـه به ضعف ها هـم نگاهـی اندازیم 

چـون در غیـر ایـن صورت امیـدی به اصـاح نخواهـد بود. 
مصطفـی درایتـی، عضـو شـورای مرکـزی حـزب اتحـاد ملـت در گفت وگـو بـا »نامـه نیوز« 
معتقـد اسـت کـه در تحقـق آرمان هـای انقـاب ضعیـف عمـل شـده اسـت. او بـا تاکیـد بر 
اینکـه »در بسـیاری از بخش هـا از مسـیر خارج و بخش هایی نیز تحریف شـده اسـت« گفت: 
»اگر شـعار »اسـتقال، آزادی، جمهوری اسـامی« را محـور اصلی آرمان هـای انقاب بدانیم 

خواهیـم دیـد کـه در هر سـه بخش مشـکاتی وجـود داد«.
وی توضیـح داد: »بـه نظـر می رسـد برخـی اسـتقال را بـا آنچـه در ذهنشـان اسـت اشـتباه 
گرفتـه و اسـتقال را فقـط در حصـار کشـیدن دور کشـور یـا بهـم زدن ارتباطات با دنیـا و ... 
می داننـد. در حالـی کـه امـروز در دنیای جدید، اسـتقال معنای دیگـری دارد و باید به نحوی 
عمـل و رفتـار کـرد کـه موجب توسـعه کشـور، رفاه مـردم و توسـعه اقتصادی کشـور باشـد. 
اسـتقال بـه معنـی نیسـت که بـا همه دعوا داشـته باشـیم و این غیـر از آن چیزی اسـت که 

مـد نظر شـعارهای دوران انقـاب بود«.
ایـن فعـال سیاسـی اصاح طلـب همچنیـن گفـت: »در حـوزه آزادی هم مشـکات بسـیاری 
وجـود دارد. در زمینـه آزادی هـای سیاسـی کـه نیـازی به گفتن نیسـت، الان که شـاهدیم در 

آزادی هـای صنفـی کـه مسـاله اجتماعی اسـت هم مشـکاتی ایجاد شـده اسـت«.
وی افـزود: »در بحـث جمهوریـت نیـز بـه شـدت دچـار مشـکل هسـتیم و متاسـفانه نقـش 
چندانـی در عمـل بـرای مـردم باقـی نمانده اسـت. ضمن اینکـه در بحث اسـامیت نظام هم 
حـرف بـرای گفتـن اسـت چـون اسـام را در حد یک سـری مسـائل سـطحی دیده ایـم و نه 

مسـائل عمیقـی مثـل عدالـت، رفـع ظلـم و ... جوهره دین اسـت.«
درایتـی در پاسـخ بـه اینکـه چـه عوامی سـبب شـده طی ایـن سـال ها در تحقـق آرمان های 
اصلـی انقـاب بـه قـدر لازم موفـق نباشـیم؟ گفت: »ایـن بحث عوامـل و دامنه زیـادی دارد 
امـا فکـر می کنـم کـه از وقتـی مـا نقش مـردم را محـدود کردیـم، یعنـی از وقتی کـه برخی 
فکـر کردنـد مـردم گاهـی مزاحم هسـتند بایـد نقـش کمتـری در عرصه های عمومی داشـته 
باشـند، ایـن انحـراف از آرمان هـا آغاز شـد. البتـه که عوامل دیگـری هم بوده اسـت اما بحث 
مـردم عامـل اصلـی اسـت. طبیعـی اسـت کـه تـا وقتی مـردم صحنـه گـردان اصلی باشـند، 
خطاهـای کمتـری اتفـاق می افتـد. امـا وقتـی مـردم را بـه حاشـیه برونـد، خطاها هم بیشـتر 
می شـود.«وی افـزود: »آن بخشـی کـه می تـوان روی آن حسـاب کـرد تـا کم خطاتـر جلوی 
خطاهـا را بگیرنـد، بخـش عمومـی جامعه اسـت. ایـن در همه دنیا هم تجربه شـده اسـت اما 
وقتـی تصـور کنیـم کـه مـا بایـد مـردم را هدایت کنیـم و مـردم نقش اصلی نداشـته باشـند، 
مشـکات بیشـتر مـی  شـود. لذا تـا وقتی که نقـش موثر مردم و نـه نقش تشـریفاتی و تزئنی 

مـردم مفیدتریـن و موثرتریـن راه اسـت، این وضعیـت ادامه خواهد داشـت«.

دولت	بدون	پشتوانه	بایدن	و	الزامات	مهم	در	مذاکرات	وین
»باب منندز« ســناتور دموکــرات و رئیس 
کمیتــه روابــط خارجی ســنای آمریکا که 
بســیاری او را جزو طراحان اصلی سیاست 
خارجی دولت »جو بایدن« می دانند سه شنبه 
شب در صحن ســنا با نمایش یک تابلوی 
نقاشی مدعی شد که زمان رسیدن جمهوری 
اسامی به ســاح هسته ای به کمترین حد 

رسیده است!
منندز با همین استدلال ضمن ابراز مخالفت 
با مذاکرات جاری از دولت بایدن خواســت 
که سیاســت جدیدی برای مقابله با برنامه 
هســته ای و موشــکی ایــران و همچنین 
گروه های مقاومت هم سو با تهران در پیش 

بگیرد.
این ســناتور دموکرات با یادآوری مخالفت 
خود بــا برجــام در همان ســال 2015 از 
موافقان احیای برجام پرســید: »اکنون نیز 
باید پرســید که ما چه چیزی را می خواهیم 

نجات دهیم؟«
او برنامــه هســته ای ایــران را »تهدیدی 
واقعی« خواند و ضمن تاکید بر لزوم اجرای 
ســخت تحریم ها و تشدید فشار علیه ایران 
گفت: برای تغییر رفتار رهبران ایران باید از 
تهدید معتبر نظامی به روشــنی سخن گفت 
و بــه بیان اینکه »تمــام گزینه ها روی میز 

است« اکتفا نکرد.

بیــان چنین اظهاراتی از ســوی باب منندز 
مشخص می کند که؛

اولا؛ نگاه دموکرات ها یا دســتِ کم بخشی 
اثرگــذار از این طیف دربــاره ایران تفاوت 
چندانی بــا نگاه جمهوری خواهان نداشــته 
و رویکرد هر دو مبتنی بر تشــدید فشــار و 
تحریــم و یا حتی برخورد ســخت با ایران 
اســت. لذا ادعای دولت بایدن درباره تغییر 

رفتــار در قبــال ایران بهــره ای از حقیقت 
ندارد، چنانچه عما هم با تداوم سیاســت 
فشار حداکثری همان مسیر ترامپ را ادامه 

می دهد.
ثانیا؛ اصــرار تیم مذاکره کننده ایران در وین 
مبنی بر لــزوم تعیین تکلیــف دو موضوع 
»راســتی آزمایی« و »تضامیــن« به عنوان 
شرط لازم دستیابی به یک توافق خوب، نه 

از ســر لجاجت و زیاده خواهی بلکه به دلیل 
واقعیت ذاتی سیاست مداران آمریکایی است 
که حتــی در حین مذاکــره حاضر به ترک 
منش قلدرمآبانه خود نیســتند.بدیهی است 
این نوع رفتــار یکی از موانع اصلی طولانی 
شدن مذاکرات بوده و اجازه رسیدن به نقاط 
مشــترک و متوازن در مسیر مذاکرات برای 

دستیابی به توافق را نمی دهد.

ایــن در حالی اســت که از ابتــدای فرآیند 
جدید مذاکرات میــان ایران و 1+۴ در وین 
که با هدف رفــع تحریم ها صورت گرفته با 
اراده واقعی مذاکره کنندگان  وجود جدیت و 
ایرانی برای رسیدن به توافق، مقامات غربی 
وجریان رســانه ای وابســته به آنها نه تنها 
تاشــی برای اصاح این رفتار خود نکرده 
اند بلکه همواره سعی در مقصرنمایی ایران 

داشته اند.
نکته مهم دیگــر در خصوص اظهارات باب 
منندز که به نوعی در اظهارات »لیندســی 
گراهام« دیگر ســناتور ضدایرانــی و البته 
جمهوری خواه نیز تکرار شــده، گســترش 
موضوع مــورد بحث در مذاکــرات وین به 
مسائل خارج از برجام به ویژه درباره برنامه 
موشــکی و نظامی ایران اســت که نشان 

 می دهــد اراده آنها از ابراز اظهارات تند علیه 
ایران، تشدید فضا علیه کشورمان برای طرح 

زیاده خواهی های جدید است.
اظهارات منندز و شــباهت اقدام او در سنا با 
اقدام نتانیاهو که چند ســال پیش با نشان 
دادن یک نقاشــی در صحن علنی سازمان 
ملل متحــد ادعاهایــی دروغ را علیه ایران 
مطــرح کرده بود، نشــان می دهد که آنچه 

»رابرت مالی« در وین ســعی در نمایش آن 
دارد با واقعیت های جاری در هیئت حاکمه 

آمریکا کاما متفاوت است.
عــاوه بر این برگزاری رزمایش دریائی 18 
روزه با رهبری آمریکا و با حضور 60 کشور 
از جمله رژیم صهیونیســتی در منطقه خلیج 
فارس آشــکارا از تداوم رویکردهای شرارت 
آمیز آمریکا بــرای افزایش تنش در منطقه 
خبر می دهد.هرچنــد واقعیتهای میدانی در 
طول ســالهای گذشته نشــان می دهد که 
این گونه تحــرکات دارای هیچگونه ارزش 
عملیاتــی نیســت و تاثیر معنــی داری در 
تغییر معادلات قدرت در منطقه ندارد لیکن 
مبادرت به اقداماتی از این دســت،ان هم در 
میانه مذاکرات سیاســی در وین نشان می 
دهد که ایالات متحده همچنان اســتفاده از 
ابزارهای تهدید برای تحمیل اراده سیاســی 

خود را در دستور کار دارد.
نورنیوز نوشت: توجه به تاش امریکا برای 
بهــره گیری از مولفه هــای غیر مذاکراتی 
برای وارد کردن فشار به ایران وظیفه هیئت 
مذاکره کننده ایران در وین را برای پافشاری 
بر اصول جمهوری اسامی ایران برای اخذ 
تضامین قابل اتکا از دولتی غیرقابل اعتماد 
و بدون پشتوانه داخلی را در مقطع مهمی از 

مذاکرات را مضاعف می کند.

دیدگاه

مرور تاریخ بهمن 57؛ روزهای سرنوشت
16 بهمن، پنجمین روز از بازگشــت امام تظاهرات مردمی و 
اعتصاب بازاریان و کارکنان به سراســر کشور سرایت کرده، 
مردم تهران به پا خاسته اند و یک صدا ضد دولت غیرقانونی 

شعار می دهند.
امروز 16 بهمن، در پنجمین روز از بازگشــت امام تظاهرات 
مردمــی و اعتصاب بازاریان و کارکنان به سراســر کشــور 
سرایت کرده ، مردم تهران به پا خواسته اند و یک صدا علیه 

دولت غیرقانونی شعار می دهند.
تحصن کارمندانِ سازمان ها و ادارات در تهران که از روز های 
قبل آغاز شده به وزارت امور خارجه می رسد نخست وزیر به 
وزراء دســتور می دهد، فقط به کارمندانی که سر کار حاضر 

می شوند حقوق پرداخت شود.
مردم هر روز و هر ســاعت یا خودشــان وقایع تازه ای رقم 
می زنند یا با اتفاقی جدید مواجه می شوند. امروز همه منتظر 

تشکیل دولت موقتند
تشکیل دولت موقت

در 1۴ بهمن ماه شورای انقاب مهندس بازرگان را به عنوان 
نخســت وزیر دولت موقت انتخاب کــرد. پس از آن در روز 
15 بهمن ماه امام خمینی)ره( با این انتخاب شورای انقاب 
موافقت کردند و حکمی نیز صادر کردند و بنابراین شد که در 
بعد از ظهر روز 16 بهمن 1357 مراســم معارفه برگزار شود.
به همین دلیل اســت که در این سه روز از مهندس مهدی 

بازرگان و دولت موقت نام برده می شود.
برگزاری مراسم معارفه در مدسه علوی

مراســم معارفه بازرگان به عنــوان رئیس دولت موقت 
در آمفی تئاتر مدرســه علوی برگزار شد.امام خمینی)ره( 
درباره انتخاب بازرگان به عنوان رییس دولت موقت می 

فرمایند:
»ما یــک دولتی را معرفی می کنیم، رئیس دولتی را معرفی 
مــی کنیم ]تا[ موقتاً دولتی تشــکیل بدهد کــه هم به این 
آشــفتگیها خاتمه بدهد، و هم یک مسئله مهمی که مجلس 
مؤسسان است، انتخابات مجلس مؤسسان را درست کند، و 
مقدمات آن را درست کند و مجلس مؤسسان تأسیس بشود. 
و همین طور انتخابات هم درســت بشود و آنها دولت دائمی 
را انتخاب بکنند ... جمهوری اسامی را ]به [ رفراندم بگذارد 
... تــا همه عالم بدانند که رأی آزاد کــه مردم می دهند به 
کــه می دهند و به چه رژیمی می دهنــد.) صحیفه امام، ج 

6، ص: 58(«.
قرائت حکم نخست وزیری بازرگان، توسط حجت 

الاسلام والمسلمین رفسنجانی
پس از بیانات امام خمینی)ره( حکم نخســت وزیری مهدی 
بازرگان )که با رای شــورای انقاب و تایید امام خمینی)ره( 
صادر شــده بود( در حضور امــام خمینی و مهندس بازرگان 
توسط حجت الاسام هاشــمی رفسنجانی قرائت شد.)متن 

حکم در روز شمار 15 بهمن ماه آمده است.(

سخنرانی بازرگان در مراسم معارفه
مهندس مهدی بازرگان پس از آن که حکم نخست وزیری 
را از حجت الاســام هاشــمی رفســنجانی گرفت به ایراد 

سخنرانی پرداخت و در بخشی از سخنرانی خود گفت:
 خــدای بزرگ را شــکر می کنم که چنین اعتبار و حســن 
شــهرتی را که به هیچوجه اهلیت و لیاقت آن را نداشتم، به 
من ارزانی داشــته و همین موهبت الهی باعث شده که آیت 
الله، ابراز اعتماد و ارجــاع چنین مأموریتی را به بنده عنایت 

بفرمایند و همچنین تشکر از ملت ایران می کنم...
برنامه بازرگان به عنوان رئیس دولت موقت

بازرگان به عنوان نخســت وزیر موقت، برنامه دولت را بیان 
کرد و گفت:

از وظایف عمده دولت موقت این اســت که یک همه پرسی 
برپــا کند تا نظر مردم را درباره تغییــر رژیم و تحول آن به 
جمهوری دموکراتیک اســامی بپرسد. سپس این وظیفه را 
خواهد داشــت که انتخابات مجلس مؤسسان را برگزار کند 
مجلســی که قانون اساســی آینده را تدویــن خواهد کرد و 
وظیفه ســوم نیز انتخابات برای مجلــس خواهد بود که به 
موجب قانون اساسی جدید تشکیل می شود و پس از تشکیل 

این مجلس دولت رسمی تعیین خواهد شد. 
پاسخ بازرگان به بختیار

بازرگان در پاسخ به تهدید شــاپور بختیار درباره دستگیری 
رئیس دولت موقت گفت: از این اخطار نمی ترسم، اگر تهدید 

مــی خواهند بکنند به چیز دیگری ما را تهدید کنند این چیز 
خیلی کوچکی اســت و اگر عملی شــود بنده شخصاً خیلی 

ممنون می شوم چون راحت می شوم.  
اعتراف رئیس سازمان سیا

رئیس سازمان ســیا )ســازمان اطاعات مرکزی CIA( به 
ناکامی اش در پیش بینی مسائل ایران اعتراف کرد.او گفت 
چیزی که ما پیش بینی نمی کردیم این بود که یک پیرمرد 
78 ســاله که 1۴ سال در کشــور نبوده است )امام 1۴ سال 

تبعید بودند( بتواند نیرو ها را به سادگی به هم پیوند دهد. 
 راهپیمایی برای حمایت از بازرگان

جامعه روحانیت از مردم دعوت کرد تا برای تایید بازرگان در 
روز پنجشنبه 19 دی ماه در تهران و شهرستان ها راهپیمایی 

صورت بگیرد.
تبریک آیت الله گلپایگانی به مناسبت بازگشت امام

آیت الله گلپایگانی بازگشــت امام خمینی)ره( به میهن را به 
ایشــان تبریک گفت.همچنیــن وی پیامی خطاب به ارتش 
صادر کرد و از فرماندهان نظامی خواست از مقابله با انقاب 

اسامی  پرهیز کنند.
خروج یهودی ها از کشور

طبــق گفته برخی خبرگزاری ها حدود 8 هزار یهودی)تا 16 
بهمن( از ایران خارج شده اند.

تلاش اعضای شورای انقلاب برای متحد کردن ارتش
اعضای شورای انقاب مانند)آیت الله دکتر بهشتی، آیت الله 

مطهری و مهندس بــازرگان( در تماس با فرماندهان ارتش 
در تاش هستند تا ارتش را بدون خونریزی متحد ملت کنند.
مردم نیز به وســیله گل، اشک و شعار از ارتشی ها استقبال 

می کنند. 
 رسانه های خارجی

طبق نوشته مجله تایم؛ ســفیر آمریکا در ایران از همکاران 
خود خواسته است با مخالفان رژیم )شاهنشاهی( گفتگو کنند 

و سیاست های آمریکا را تشریح کنند.
رادیو مســکو برنامه خــود را برای اعام نخســت وزیری 

بازرگان قطع کرد.حمایت مردم از دولت موقت
 بعد از ظهر 16 بهمن 57 است این بار مردم برای حمایت از 

دولت موقت پا به میدان می گذارند...
تشکیل دولت موقت پایه های دولت بختیار را به لرزه 

می اندازد
 تهــران حالا محل رویارویی دو دولت اســت یک دولت با 
پشتوانه مردمی که روز به روز بیشتر قدرت می گیرد و دولت 
دیگر با پشــتوانه خارجی که رفته رفتــه از دامنه اختیارات 

نفوذش کمتر می شود
 مردم خیابان ها را رها نمی کنند...

تاکید امام بر تداوم حضور مســالمت آمیــز مردم در خیابان 
ها اســت، جامعه روحانیت نیــز از مردم بــرای راهپیمایی 
 بــزرگ روز پنجشــنبه 19 بهمــن دعــوت بعمــل آورده

 است.

اظهارات اخیر منندز و همچنین فعالیتهای نظامی تحریک آمیز آمریکا در منطقه 
نشان می دهد که آنچه »رابرت مالی« در وین سعی در نمایش آن دارد با واقعیت 

های سیاسی جاری در هیئت حاکمه آمریکا کاملا متفاوت است

,,
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خبر مهم رییس کل بانک مرکزی برای متقاضیان وام 
رئیس کل  بانک مرکزی گفت: با  اعتبارســنجی مناسب و تعیین 
رتبه اعتباری متقاضیان، ریسک بانک ها بالا نمی رود و با مشکل 
نقدینگی مواجه نمی شــوند؛ اعطای  تسهیات بدون ضامن در 

همین چارچوب است.
به گــزارش روزنامه صبح امروز به نقــل از بانک مرکزی، علی 
صالح آبادی در دوازدهمین گردهمایی رؤسای موفق شعب که 
به صورت مجازی برگزار شد، با اشاره به زحمات کارکنان شعب 
عنوان کرد: زحمات و تاش های کارکنان در شعب بانکی بسیار 
زیاد اســت و انصافاً رؤسای شعب زحمات زیادی را به اقتضای 
شغلشان که همراه با ریسک ها، استرس خاص خود است متحمل 
می شــوند و آنها جز همکاران پرتاش ما در شبکه بانکی تلقی 

می شوند.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: شعب خط مقدم شبکه بانکی در 
ارائه خدمت به مردم هستند و کارکنان و رؤسای ما در شعب در 
شبکه بانکی نقش بی بدیل و بسیار مهمی را در ارائه خدمات به 

عموم مردم دارند و حتماً باید تکریم شوند.
عالی تریــن مقــام بانــک مرکزی بــا تأکید بر لــزوم رعایت 
مشتری مداری در بانک ها گفت: همکاران شعب بانکی باید این 
موضوع را مدنظر قرار دهند. چراکه حفظ آبروی شــبکه بانکی 
با کارکنان و شــعب است که بیشــترین تعامل را با مردم دارند. 
لــذا ضمن قدردانی از فعالیت های کارکنان شــعب، به گونه ای 
از فعالیت ها مراقبت شــود تا خدایی ناکرده نارضایتی مردم در 
خدمات که در چارچوب ضوابط و مقررات به مردم ارائه می شود، 
ایجاد نشــود. چراکه نوع برخورد با ارباب رجوع بسیار مهم است 
و باید به این واســطه چهره فاخر نظام بانکی به مردم نشــان 

داده شود.
رئیس کل بانک مرکزی در ادامه با بیان اینکه یکی از موضوعات 
مهم در شــبکه بانکی توجه به منابع و مصارف است، گفت: هر 
بانــک منابع و مصارفی دارد. در صورتــی که مصارف بر منابع 
فزونی یابد باعث کسری می شود و باید همکاران شعب نسبت به 
مدیریت نقدینگی بانک توجه کنند. نباید شعبه ای بدون توجه به 
نقدینگی و منابع بانک تسهیاتی را تصویب کند و بانک منابع 

لازم را نداشته باشند.
صالح آبادی افزود: البته بانک هایــی که از نظر نقدینگی ناتراز 
هســتند باید اموال مازاد را به فروش بگذارند و نقدینگی لازم را 
برای اعطای تسهیات از این محل فراهم کنند؛ چراکه وظیفه 
شبکه بانکی ســپرده گذاری وجوه است و در واقع بانک واسطه 
وجوه سپرده گذار و سپرده پذیر است و لذا اگر بانک ها اموالی نیز 
دارند، نباید از وظیفه اصلیشان که همان واسطه گری وجوه است 

به این دلیل دور شوند.
رئیس کل بانک مرکزی یکی دیگر از مواردی را که از شــبکه 
بانکی انتظار می رود را نظارت بر مصرف تسهیات عنوان کرد 

و گفــت: نظارت بر مصرف تســهیات باید به صورت جدی از 
سوی شعب بانک ها دنبال شود. اخیراً مقام معظم رهبری دیداری 
با تولیدکنندگان و صنعتگران داشــتند و به درستی بر این نکته 
تأکید کردند که در یک دهه اخیر نقدینگی رشد قابل توجهی را 
تجربه کرده است و در همان حال رشد سرمایه و تولید ناخالص 
داخلی ما متناســب آن نبوده اســت؛ لذا این امر موجب ایجاد 
تورم شده اســت.وی یادآور شد: از این منظر نظارت بر مصرف 
صحیح تســهیات امری مهم تلقی می شود که بخشی از این 
نظارت از سوی شبکه بانکی است و بخشی دیگر وظیفه بانک 
مرکزی است که نظارت به صورت سیستمی اجرایی شود. لذا از 
سیاســت ها و اولویت های اصلی دولت و بانک مرکزی هدایت 
منابع بانکی و اعتبارات به ســمت تولید، خدمات و فعالیت های 
مولد است. تأکید می کنم که این منابع باید به بخش های مولد 
اقتصادی اختصــاص یابد و نه بخش های غیر مولد اقتصادی و 

سفته بازانه، مانند طا و امثال آن.
صالح آبادی با بیان اینکه شــبکه بانکی بــرای تقویت نیازمند 
افزایش سرمایه است، گفت: کفایت سرمایه بانک های خصوصی 
و دولتی پایین است. اخیراً نیز مصوبه ای درباره افزایش سرمایه 

بانک ها داشتیم تا بتوانیم این امر تقویت شود.
رئیــس کل بانک مرکزی در خصوص عملیــات بازار باز یادآور 
شــد: هدف از عملیات بازار این بوده است که بانک ها در کوتاه 
مدت کمبود نقدینگی را از این محل جبران کنند. البته مقررات 
شــورای پول و اعتبار بانک ها را ملزم کرده است که 3 درصد از 
دارایی های خود را به صورت اوراق مالی اسامی نگهداری کنند.

به گفته صالح آبادی در اجرای سیاســت احتیاطی کنترل رشد 
مقداری ترازنامه ها، بانک ها باید محدوده های تعیین شــده که 
مصوب شــورای پول و اعتبار نیز هســت درباره رشد ترازنامه 

هایشان دقت نظر لازم را داشته باشند.
رئیس شــورای پول و اعتبار ضمن تأکید بــر لزوم رعایت نرخ 

ســود تسهیات و سپرده از سوی شبکه بانکی عنوان کرد: این 
نکته از انتقادات همیشگی به شبکه بانکی بوده است. شعب باید 
مراقبت لازم را در این باره داشته باشند چراکه عدم رعایت نرخ 
سود در محدوده های مصوب شورای پول و اعتبار موجب ارجاع 
پرونده آن بانک به هیأت انتظامی می شــود که اخیراً نیز پرونده 
چند بانک به هیأت انتظامی ارسال شده است. البته ذکر این نکته 
ضروری است که عدم رعایت نرخ سود مصوب موجب ناترازی 

همان بانک می شود.
همچنین رئیس کل بانک مرکزی در بخش دیگری از سخنان 
خود بر لزوم ارائه خدمات ســامانه صیاد از طریق دســتگاه های 

خودپرداز شبکه بانکی تأکید کردند.
رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر لزوم اجرای تکالیف بودجه ای 
توسط شــبکه بانکی عنوان کرد: از جمله این موارد می توان به 
حمایت از شرکت های دانش بنیان، کوچک و متوسط، مسکن، 
وام های خرد قرض الحســنه همچون تسهیات ازدواج، خرید 
تضمینی گندم و حمایت از خانوارهای آسیب دیده از کرونا اشاره 
کرد که در این موارد انتظار می رود که بانک ها منابع و نقدینگی 
خــود را به گونه ای تنظیم و قوانیــن را رعایت کنند که موجب 

نارضایتی مردم نشوند.
وی با بیــان اینکه وام های خرد مظهر حضور مردم در شــعب 
بانکهاست، افزود: این موضوع باید به جد مدنظر شعب بانک ها 
باشد، چراکه در بین توده های مردم این امر بسیار مهم است. از 

این رو اجرای تکالیف قانونی باید به نحو مناسب انجام شود.
صالح آبادی با بیان اینکه از شــعب بانکی انتظار می رود به جد 
مقــررات و ضوابط را رعایت کننــد، تصریح کرد: انتظار می رود 
که شــبکه بانکی به مقررات پایبند باشــد، البته در صورتی که 
مقررات اباغی مسائل و مشکاتی را در اجرای مقررات موجب 
شــود، می توان آنها را برطرف کرد و شعب این موارد را به بانک 

مرکزی انتقال دهند.

وی افزود: در کارگروه تدوین مقررات که مقررات بانک مرکزی 
تصویب می شــود درصددیم از خبرگان بانکی هم استفاده کنیم 
تا اینگونه از ظرفیت نخبگان و فعالان نظام بانکی استفاده شود 
تا مقررات بیگانه با اجرا نباشند. همچنین ضروری است در خود 
بانک ها نیز کمیته هایی وجود داشته باشد که ساده سازی مقررات 

را برای شعب انجام دهد.
رئیس شورای پول و اعتبار با بیان اینکه نظام بانکی جز نهادهای 
خدمت رسان مهم است، یادآور شد: این امر به گونه ای است که 
مردم به صورت روزانه به بانک ها مراجعه می کنند و حجم ارائه 
خدمات بانکی اعم از حضوری و الکترونیکی نیز در کشور بسیار 
بالاست. لذا ضروری است نوع برخورد با مشتریان به نحوی باشد 

که رضایتمندی عمومی را در پی داشته باشد.
همچنین صالح آبادی در خصوص وام های خرد تأکید کرد: اخیراً 
درباره وام های خرد مباحثی برای تسهیل آن وام های خرد مطرح 
شــد و ما نیز این نکته را به جد دنبال می کنیم. البته باید تأکید 
کنم که این امر به معنای ســرفصل جدید و وام جدید نیست و 
در همان چارچوب ضوابط و مقررات فعلی است و تنها بحث در 
خصوص چگونگی ضمانت این وام هاست. ما باید وام های خرد 
را برای مردم تسهیل کنیم، البته این امر باید به گونه ای باشد که 

ریسک بانک بدون توجه به اعتبارسنجی مشتری افزایش نیابد.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: یکی از مســائلی که در دنیا نیز 
مورد توجه است اعتبارسنجی تسهیات گیرنده است. مشتری 
که از رتبه اعتباری مناســبی برخوردار است در بخش وثایق و 
تضامین تسهیات می تواند با ســهولت بیشتری رفتار کرد. در 
بانک مرکزی بر روی آن در حال فعالیت هستیم و امیدواریم تا 
پایان ســال بسته ای درباره ارائه تسهیات خرد با ارائه تضامین 
ســهل تر و البته با رتبه اعتباری مناسب به شبکه بانکی اباغ 
کنیم. البته تجربه نشــان داده اســت که برای مثال در یکی از 
بانک های قرض الحســنه که وام های خرد و با تضامینآسان تر 
ارائه می دهد، مشتریانی که از رتبه اعتباری مناسب تر و بالاتری 

برخوردارند؛ مجموع معوقاتشان کمتر از یک درصد است.
رئیــس کل بانک مرکزی یادآور شــد: بنابراین اگــر بتوانیم با 
اعتبارسنجی مناسب مشتری، مشتری را خوب بشناسیم، می توان 
با تضامینآسان تر تسهیات بانکی را به مشتریان حائز شرایط و در 
چارچوب سرفصل های موجود ارائه کرد. به این واسطه رضایت 
عمومی از شــبکه بانکی افزایش می یابد و ریسک شبکه بانکی 

را کاهش می دهد.
وی در پایان افزود: افرادی که به عنوان رؤســای شعب انتخاب 
می شوند تبریک می گویم و درارائه خدمات به مردم موفق باشند 
و ما نیز در شــبکه بانکی پشتیبان شــما هستیم و از همکاران 
شعب که وظیفه خدمت رسانی را به مردم در شعب بانکی دنبال 

می کنند، قدردانی می کنیم.

قیمت سکه و طلا دوباره کاهش یافت
اتحادیـه  رئیـس  نایـب  تحلیـل  طبـق 
طـا و جواهـر تهـران، طـی یـک هفته 
گذشـته علیرغـم افزایـش قیمـت  طـا 
بازارهـای  امـا  جهانـی  بازارهـای  در 
داخلـی رونـدی ریزشـی بـه خـود دیـده 
قیمـت  افزایـش  حقیقـت  در  اسـت؛ 
اونـس جهانی نتوانسـت مانـع از کاهش 
بازارهـای  در  طـا  و  سـکه  قیمـت  
داخلـی باشـد و بـر ایـن اسـاس سـکه و 

طـا مجـدد ارزان شـد؛ ایـن در حالیسـت کـه طـی یـک هفتـه اخیر حبـاب سـکه تغییرات 
اسـت. داشـته  زیـادی 

محمـد کشـتی آرای در رابطـه بـا وضعیـت یک هفتـه اخیر بازار سـکه و طا داخلـی، گفت: 
در هفتـه ای کـه گذشـت، دو عامـل جهانی سـبب تغییرات قیمـت طا در بازارهـای جهانی 
شـد. افزایـش قیمـت نفـت و تغییـرات سیاسـی در بحـران اوکرایـن تاثیـر خـود را بـر روی 
ارزش دلار در بازارهـای جهانـی داشـت و قیمـت اونس جهانی بطور متوسـط در طول هفته 
)تـا آخریـن معامـات روز گذشته/پنجشـنبه( 12 دلار افزایـش یافـت. این در حالـی بود که 
در هفتـه پیـش از آن، هـر اونـس طـای جهانـی حـدود 50 دلار کاهش قیمت پیـدا کرده 
بـود. بنابرایـن تغییـرات سیاسـی و اقتصـادی جهانـی منجـر بـه ایـن افزایش قیمـت اونس 

جهانـی در طـول یـک هفته اخیر شـد.  
نایـب رئیـس اتحایـه طـا و جواهـر تهـران ادامـه داد: از سـوی دیگـر تغییرات نـرخ ارز به  
عنـوان شـاخص عمده قیمت گذاری بر روی سـکه و طـا در بازارهای داخلی تاثیر بسـیاری 
در قیمـت سـکه و طا داشـته و سـبب شـد کـه افزایش قیمت اونـس جهانی نتوانـد عاملی 
بـر افزایـش قیمت سـکه و طـای داخلی باشـد. در هفتـه ای که گذشـت، نشـانه ها و اخبار 
مثبـت پیرامـون مذاکـرات ویـن و مهمتر از آن، آزادسـازی بسـیاری از منابع مالـی ایران که 
وارد کشـور شـد و همچنیـن مدیریـت بانـک مرکـزی در کنتـرل نـرخ ارز، باعـث شـد نرخ 
ارز در تمـام بازارهـا از جملـه بـازار متشـکل ارزی، سـامانه نیمـا، بـازار ارز آزاد و... با کاهش 
همـراه باشـد. طـی یـک هفتـه اخیر هـر دلار آمریـکا حـدود 700 تومان کاهش داشـت که 

رقـم قابل توجهی اسـت.
وی تاکیـد کـرد: همیـن کاهـش نـرخ ارز منجـر به تغییـرات کاهشـی در بازار سـکه و طا 
داخلـی شـد و همانطـور کـه اشـاره شـد، افزایـش قیمـت اونـس جهانـی طا مانـع کاهش 
قیمـت سـکه و طـا نشـد و عامـل نـرخ ارز تاثیـر بیشـتری در قیمت سـکه و طا داشـت.

1۶۵ هزار تومان از قیمت سکه و 1۸ هزار تومان از قیمت هر گرم طلا ریخت...
عضـو هیـات مدیـره اتحادیـه طا و جواهـر تهران، در رابطـه با تغییرات قیمت سـکه و طا 
طـی یـک هفتـه اخیـر و آخریـن قیمت هـای معاماتی هفتـه )روز پنجشـنبه(، اظهـار کرد: 
هـر قطعـه سـکه تمام طـرح قدیم دیـروز )پنجشـنبه( در آخریـن معامات بـازار 11 میلیون 
و 950 هـزار تومـان بـود کـه بـا حـدود 200 هزار تومـان کاهـش هفتگی مواجه بود. سـکه 
طـرح جدیـد نیـز در آخریـن معامات روز گذشـته 12 میلیـون و 85 هزار تومان معامله شـد 
کـه نسـبت بـه ابتـدای هفتـه 165 هـزار تومـان کاهش قیمـت داشـت. در پایـان هفته نیم 
سـکه نیـز شـش میلیون و 700 هزار تومان دادوسـتد شـد و بدین ترتیب نسـبت بـه ابتدای 
هفتـه بطـور متوسـط 100 هـزار تومـان ارزان تر شـده و ربع سـکه بـا افت 50 هـزار تومانی 
بـه سـه میلیـون و 750 هـزار تومـان رسـیده اسـت. سـکه های یـک گرمی بانـک مرکزی 
امـا بـا توجـه بـه تقاضـای بـازار بـر روی این قطعـه سـکه، در این هفتـه تغییری نداشـته و 

همچنـان دو میلیـون و 300 هـزار تومـان قیمت دارد.
کشـتی آرای افـزود: قیمـت هـر مثقـال طـا آب شـده کـه مبنای معامـات طا در کشـور 
اسـت، بطـور متوسـط 76 هـزار تومان هـر مثقال طا کاهش داشـته و در آخریـن معامات 
هفتـه پنـج میلیـون و 2۴6 هـزار تومـان دادوسـتد شـد. هـر گرم طـای 18 عیار نیـز بطور 
متوسـط در ایـن هفتـه 18 هزار تومـان کاهش قیمت داشـته و به یک میلیـون و 211 هزار 

تومـان در آخریـن معامات هفته رسـیده اسـت.  
تغییرات بسیار حباب سکه

نایـب رئیـس اتحادیـه طـا و جواهـر تهـران بـا بیان اینکـه حباب سـکه در طـول هفته ای 
کـه گذشـت، بـا توجه به افزایـش قیمت اونس جهانـی و کاهش نرخ ارز در داخـل، تغییرات 
بسـیاری را در روزهـای مختلـف هفته داشـته اسـت، گفت: حباب سـکه در اواسـط هفته به 
80 هـزار تومـان کـه پایین تریـن حد آن بود، رسـید اما در سـایر روزها سـکه بـرای کاهش 
قیمت مقاومت داشـت، حباب آن هم نوسـان های افزایشـی داشـت؛ در مجموع  بر اسـاس 

آخریـن معامـات هفتـه، حباب سـکه در محـدوده 200 هزار تومان قـرار گرفت.
وی خاطـر نشـان کـرد: بـا توجه به نزدیک شـدن به روزهای پایانی سـال و ایام نـوروز و از 
سـوی دیگـر بـا توجه بـه اینکه برخی افراد سـکه را بـا قیمت ها بالاتـر از قیمـت فعلی بازار 
خریـداری کرده انـد، نسـبت بـه عرضـه مقاومـت دارنـد، بنابرایـن عرضه بـه بـازار و فروش 
توسـط مشـتریان کمتـر اسـت؛ فلذا به اعتقاد بنده متناسـب بـا کاهش نـرخ ارز، هنوز قیمت 

انـواع سـکه کاهش نداشـته  و در نتییـه همچنان انواع قطعات سـکه دارای حباب هسـتند.

 
واریز سود ۵۵۰ هزار تومانی سهام عدالت 

تا آخر اسفند
سـال،  پایـان  بـه  شـدن  نزدیـک  بـا 
سـهام  سـود  پرداخـت  هـای  زمزمـه 
گـوش  بـه  نیـز   1399 سـال  عدالـت 
گفتـه  طبـق  کـه  سـودی  رسـد.  مـی 
مسـئولان حتمـا تـا پایان سـال پرداخت 
خواهـد شـد و میـزان آن نیـز بیـن 550 
تـا 600 هـزار تومـان تخمیـن زده شـده 

اسـت.
عدالـت  سـهام  سـود  پرداخـت  پرونـده 

سـال 1398 هنـوز بـه طـور کامل بسـته نشـده اسـت که اخبـار مختلفـی درمـورد پرداخت 
سـود سـال 1399 به گوش میرسـد. درواقع 98 درصد سـود سـهام عدالت سـال 1398، طی 
دو مرحلـه بـه حسـاب مشـمولان واریز شـد و دو درصد آن که باید از سـوی برخی شـرکت 

هـا از جملـه مخابـرات پرداخـت مـی شـد هنـوز باقی مانده اسـت.
در هـر حـال چنـدی پیـش پرداخت سـود 600 هزار تومانی سـهام عدالت از سـوی حسـین 
قربانـزاده، رئیـس سـازمان خصوصـی سـازی مطـرح شـد. وی اعـام کـرد که سـود سـال 
1399 سـهام عدالـت شـرکت های غیر بورسـی حدود 2 هـزار و  800 میلیارد تومان و سـود 
شـرکت های بورسـی حـدود 29 هـزار و 200 میلیـارد تومان اسـت که جمعا حـدود 31 هزار 
میلیـارد تومـان مـی شـود که نسـبت به سـال قبل افزایش داشـته اسـت. بر این اسـاس به 
طـور متوسـط بـه هر مشـمول 600 هـزار تومان تا پایان سـال جـاری پرداخت خواهد شـد.

البتـه نمیتـوان ایـن موضـوع را نادیـده گرفت که سـود سـال 1399 نسـبت به سـال 1398 
افزایـش چشـم گیـری داشـته اسـت. چرا که سـود سـهام عدالت برای مشـمولی که سـهام 
عدالـت یـک میلیـون تومانـی داشـت 371 هـزار تومان، بـرای مشـمولی که سـهام عدالت 
532 هـزار تومانـی داشـت، 197 هـزار تومـان، برای مشـمولی که سـهام عدالـت ۴92 هزار 
تومانـی داشـت، 182 هـزار تومـان و برای مشـمولی که سـود ۴52 هزار تومانی داشـت نیز 

168 هـزار تومـان بود.
البتـه قطعـا برای سـود سـال 1399 نیز بـه همه مشـمولان 600 هزار تومان تعلـق نمیگیرد 
و هـر مشـمول بر اسـاس ارزش اولیه سـهام عدالت خود، سـود دریافت خواهد کـرد. در این 
راسـتا نیـز سیداحسـان خانـدوزی، وزیر امـور اقتصـادی و دارایـی از واریز حـدود 550 هزار 
تومـان سـود سـهام تا آخر اسـفند به حسـاب سـهامداران خبـر داده اسـت. وی همچنین بر 
ایـن نکتـه تاکیـد کرده اسـت که بخشـی از سـود هـم در قالب افزایش سـرمایه بـه دارایی 

مـردم افزوده خواهد شـد.  
اینکـه نحـوه پرداخـت سـود بـه چـه صـورت خواهـد بـود هنـوز مشـخص نیسـت. در 
واقـع هـر چنـد زمزمـه هـای پرداخـت سـود از طریـق سـجام بـه گـوش میرسـد امـا ایـن 
 موضـوع هنـوز قطعـی نشـده و ممکـن اسـت واریـز سـود طبـق روال سـال هـای گذشـته 

باشد.

باخبر باشید

ریال	دیجیتال	از	1399	تا	امروز

شمارش	معکوس	برای	رونمایی	از	رمزارز	ایرانی
نگار علی

اتمام پروژه رمزپول ملی و یا ریال دیجیتال 
در ایران نیز که این روزها بحث آن داغ شده 
اســت به سال 1399 باز می گردد و  شرکت 
خدمات انفورماتیک بانــک مرکزی وظیفه 

انجام این پروژه را برعهده داشته است.
سیزده سال از زمانی که بیت کوین بازارهای 
پولی و مالی را متحول کرده است می گذرد، 
از آن زمان تاکنــون اختراع هزاران رمز ارز 
دیگر در سراســر دنیا به ثبت رسیده است و 
در این میان بانک های مرکزی در سراســر 
دنیــا نیز نمی خواهند از فنــاوری نوینی که 
کارایــی آنها را به حداقل می رســاند عقب 

بمانند.
رمزارز بانک مرکزی را می توان پدیده قرن 
21 نامید؛ فناوری کــه بانک های مرکزی 
در سراســر جهان در صدد دسترسی به آن 

هستند.
خبرآنایــن،ارز  خبرگــزاری  گــزارش  به 
دیجیتــال بانک مرکــزی که بــه آن ارز 
دیجیتال فیات یا پول پایه دیجیتال نیز گفته 
می شــود، ارز دیجیتالی است که توسط یک 
بانک مرکزی صادر می شــود؛ مفهوم فعلی 
ارزهای دیجیتال بانک مرکزی از بیت کوین 
و ارزهای رمزپایه مبتنی بر باک چین الهام 
گرفته شده است اما عملکرد آن با ارز های 

دیجیتال موجود در بازار متفاوت است.
در حال حاضر بیــش از 80 درصد از بانک 
های مرکزی در سراسر جهان پروژه ارزهای 
دیجیتال بانک مرکزی را عملیاتی کرده اند و 
در این بین چین اولین کشوری بود که یوان 
دیجیتال را راه اندازی کرد؛ طبق بررســی 
هــای به عمل آمــده یکی از ســریع ترین 

برنامه هایــی که در حال حاضر از نظر تعداد 
نصب در چین در رتبه اول قرار گرفته است، 
کیف پول یوان دیجیتال بانک مرکزی است. 
261 میلیون کاربــر یعنی حدود یک پنجم 
جمعیت چین، کیف پول هــای الکترونیکی 
CNY را بــر روی تلفن های همراه خود راه 

اندازی کرده اند.
اتمام پروژه رمزپول ملی و یا ریال دیجیتال 
در ایران نیز که این روزها بحث آن داغ شده 
اســت به سال 1399 باز می گردد و  شرکت 
خدمات انفورماتیک بانــک مرکزی وظیفه 
انجام این پروژه را برعهده داشــته است، به 
گفته رئیس بانک مرکزی دستورالعمل رمز 
پول ملی در شــورای پول و اعتبار مصوب 
شده اســت و در حال حاضر مقدمات و راه 
اندازی آن در دست انجام است و این پروژه 

اوایل سال آینده اجرایی می شود.
به گفته معــاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی هــدف از طراحی رمزریال در بانک 
مرکزی تبدیل اســکناس به یک موجودیت 
قابل برنامه ریزی و برنامه نویســی است و با 
این فرآیند پول دارای موجودیت هوشــمند 

خواهد شد.
پشــتوانه این ارز دیجیتال ریال اســت و در 
واقع بــه ازای هر واحد ارز ملی معادل ریال 
آن در حســاب بانک مرکزی بلوکه خواهد 
مانــد و صــدور آن نقدینگــی جدید خلق 
نخواهد کرد و از طرفی با صدور این رمز از 
در باک چین خصوصی امکان استخراج نیز 

نخواهد داشت.
تولید رمزپول ملی انرژی بر خواهد بود؟

برای پاسخ به این پرسش باید به تفاوت های 
رمزپول ملی و ارزهای دیجیتالی مانند بیت 

کوین پرداخت؛ بیت کوین در اختیار شخص 
خاصی نیست بلکه در اختیار پروتکل شبکه 
است و برای تولید آن باید هزینه سنگینی در 
نظر گرفته شود چراکه برق بالایی را مصرف 
می کند اما ارز دیجیتال بانک مرکزی پدیده 
ای پابلیک نیســت و در دنیا به عنوان ارزی 
که بانک مرکزی آن را تولید می کند تعریف 
می شــود دقیقا مانند ریــال در ایران و در 
نتیجه تولید آن در اختیار بانک مرکزی است 
و الگوریتم ها و روش هایی که برای رسیدن 
به اجماع در شــبکه باکچین از آن استفاده 
می شــود مانند الگوریتم ها و روش هایی 
که بســیار پرهزینه و انرژی بر هستند و در 
شبکه بیت کوین و امثال آنها مورد استفاده 
قرار می گیرند در این شبکه کاربردی ندارند 
چراکه این شبکه ها به اصطاح پرایویت و 
یا شناسا هستند به این معنا که بازیگر های 

کلیدی این شبکه ها شناخته شده هستند.
ارز دیجیتال بانک مرکزی و یا پول دیجیتال 
بانــک مرکزی در دنیا چنین تعریفی ندارد و 

برای دور زدن تحریم ها ساخته نشده است 
و دقیقا همان ریالی اســت که در معامات 
روزانه مورد اســتفاده قرار مــی گیرد منتها 
در تولید آن از زیر ســاخت های باکچینی 
استفاده شده اســت و برای مجموعه ای از 
مزایایی که ســمت مردم نیســت و قابلیت 
های حاکمیتی دارد ساخته شده است؛ مانند 
قابلیت رهگیری بهتر، مبارزه با پولشویی به 
صورت بهتر و یا ایجاد سیستم هایی که به 
لحاظ فنی پایداری بیشــتری داشته باشند. 
از میان مزایــای مختلف دیگر آن می توان 
به اســتفاده از آن در توسعه پذیری و امکان 
ســرویس دهی به ســینتک ها اشاره کرد 
و همــان قدر که با ریال مــی توان تحریم 
دور زد همان قــدر نیز با ارز دیجیتال بانک 

مرکزی می توان تحریم ها را دور زد.
رمز ریال در واقع ارز دیجیتال بانک مرکزی 
اســت که پول نقــد الکترونیکی به شــمار 
می رود و نســخه الکترونیکی اسکناس های 
رایج در ایــران خواهد بود. ارزش آن نیز به 

ریال کاغذی سنتی موجود متصل می شود.
البته کارت های نقدی یا اعتباری که بسیاری 
از مردم برای خریدهای روزانه از مغازه ها یا 
پرداخت های بانکی خود اســتفاده می کنند، 
نوعی پول دیجیتالی است. اما تاکنون صدور 
این پول های دیجیتالی از ســوی بانک های 
تجاری و بر پایه اعتبار الکترونیکی که بانک 
مرکزی به آنها می داده، انجام می شده است.
به گفته کارشناســان آن چــه که در حوزه 
رمزپول ملی اهمیت پیــدا می کند ضوابط 
مشــخص و تاثیرات اقتصادی آن است ولی 
به لحاظ تکنیــکال حداقل در کوتاه و میان 
مــدت تولید و عرضــه ارز دیجیتال ملی در 

ایران چالش ســاز نخواهــد بود.حالا رئیس 
کل بانــک مرکزی نیز اعام کرده اســت 
دســتورالعمل رمز پول ملی در شورای پول 
و اعتبار مصوب شده است و احتمال می رود 

در سال آینده اجرایی شود.
رواج رمزارزها هشــداری برای بانک های 

مرکزی
گســترش استخراج و اســتفاده از رمزارزها 
در سراســر دنیا به موجب آنکه این ارزهای 
دیجیتال مــردم نهــاد هســتند و قابلیت 
رهگیری ندارند بانک هــای مرکزی را در 
سراســر دنیا سردرگم و نگران کرده است و 
احتمال خروج ناگهانی سرمایه از این بانک 

ها را افزایش داده است.
نشــریه ال اکونومیستا اســپانیا با تاکید بر 
افزایش محبوبیت رمزارزهــا در همه نقاط 
جهان نوشت: رواج بیت کوین و سایر ارزهای 
همتــای آن تا جایی پیش رفته که به پدیده 
ای جهانی با بــازار ســرمایه 2.2 تریلیون 
دلاری کــه تقریبا دو برابــر تولید ناخالص 

داخلی اسپانیا است، تبدیل شده است.
در این بین روسای بانک مرکزی در سراسر 
جهان در تاش اند تــا از جذابیت رمزارزها 
برای مردم بکاهند؛ »جــروم پاول« رئیس 
فــدرال رزرو آمریکا نیز اوایل ســال جاری 
میادی اعام کرد که »ارزهای رمزنگاری 
شده از هیچ پشــتوانه ای برخوردار نبوده و 

وسیله ای برای پرداخت نیستند«.
اســتفان اینگوز، رئیس بانک مرکزی سوئد 
نیز اطمینان داده است که بیت کوین، مانند 
تمام پول هــای خصوصی، در نهایت ممکن 
است سقوط کند. وی گفت: پول خصوصی 

معمولًا دیر یا زود از بین می رود.

رمز	پول	بانک	
مرکزی	با	نام	رمز	
ریال	به	صورت	
آزمایشی	به	زودی	
اجرا	می	شود
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عدالت آموزشی
نویسنده: علیرَضا مشکانی

بحث عدالت آموزشی همواره از مسائل و 
دغدغه  های آموزش و پرورش در کشور 
ما بوده است. عدالت یعنی آنکه هر چیز 
وهر کس ســر جای خود قــرار بگیرد 
،یعنی در عرصه مدیریتی شاهد شایسته 
باشیم،یعنی  سالاری وشایســته گزینی 
منابع انسانی وامکانات آموزشی بصورت 
عادلانه وبرابر توزیع شــوند  ،آن چه که 
مــورد تاکید مقام معظم رهبری اســت 

نسیب برابر آموزشی است. یعنی آن دانش آموز در روستا و یا در مناطق عشایری، همان قدری 
از نســیب آموزشــی آموزش و پرورش بهره ببرد که یک دانش آموز در یک کان شهر مثل 

مشهد یا تهران می تواند از آن بهره مند باشد. 
راهبرد مدیران آموزشــی در سطح کان برای توســعه و تعمیق و بسط عدالت آموزشی باید 
مشخص باشــد. در ابتدای امر لازم است برای اندازه گیری نســیب آموزشی، شاخص داشته 
باشیم. نســیب آموزشــی را می توانیم در 2 حوزه ی کمی و کیفی به صورت عملیاتی و قابل 

سنجش تعریف کنیم. 
نسیب آموزشی کمی یعنی نسبت به معلم به دانش آموز، نسبت فضای آموزشی به دانش آموز، 
تعداد کاس نســبت به دانش آموز و ســایر شــاخص هایی که در آمار ها ذکر می شود چقدر 
است؟ داشــتن این ارقام و اطاعات آن جا حائز اهمیت می شود که مدیران عالی می خواهند 

سهمیه های مناطق و شهرستان ها را برای جذب نیرو و امکانات مشخص کنند. 
وقتی یک آمایش آماری دقیق در ســطح استان داشته باشیم، که البته فکر می کنم هم اکنون 
این آمار ها موجود اســت؛ می توانیم منابع و امکانــات و نیرو هایمان را به ترتیب اولویت و نیاز 
مناطق توزیع کنیم و این امر موجب کاهش اختاف ســطح نســیب آموزشی به لحاظ کمی 

می گردد. 
اما بحث در خصوص نســیب کیفی آموزش مقداری متفاوت است و با چالش های عمیقی در 

حوزه مواجهیم. 
در حال حاضر شــرایط اجتماعی، اقتصادی و جغرافیایی طوری برای آموزش و پرورش استان 
خراســان رضوی رقم خورده است، که معلمان با افزایش سنوات کاری و تجربه خود گرایش 
به نقل و انتقال به مرکز شهرســتان و اســتان پیدا می کنند و این سیستم عماً باعث می شود 
که هر چه به مرکز و نواحی برخوردار تر نزدیک می شویم معلمان با سابقه تر و با تجربه تر و 
البته مسن تر می شوند. این موضوع طبیعتا منجر به خالی شدن افراد با تجربه از مناطق کمتر 
برخوردار می گردد. به عاوه معمولا ســنوات حدمتی همکاران ما در نواحی برخوردار مشــهد 

بالای 25 سال است و این مناطق خالی از نیرو های جوان هستند. 
در بحث مرتبط بودن رشــته های تحصیلی و میزان تحصیات نیز مسائل مشابهی داریم که 

البته با آمایش دقیق قابل حل است.
امــروز همچنین با معضلی روبرو هســتیم که اگر کســی برای آموزش خــود هزینه نکند با 

چالشهای متعدد در استفاده از آموزش با کیفیت روبرو میشود .
امروز مدارس خاص وغیر انتفاعی ودر یک کام پولی ،امکانات خاص ،تعداد مناســب دانش 
آموز وبهترین منابع انســانی را در اختیار دانش آموز قرار میدهد ،یعنی اگر پول بدهید کاس 
با تعداد دانش آموز اســتاندارد خواهید داشــت ،از بهترین معلمان برخوروار میشوید وبهترین 

امکانات را در اختیار خواهید داشت ،آیا این بر خاف صریح قانون اساسی نیست .

خبر

برف و کولاک در راه است
ســازمان هواشناســی، بــا صــدور 
اطاعیه هایی نســبت بــه کولاک و 
بــرف، آبگرفتگی، ریــزش بهمن و 

انسداد راه های روستایی هشدار داد.
بر اساس تحلیل نقشه های همدیدی 
و آینده نگری ســازمان هواشناســی 
سامانه بارشــی امروز در نوار غربی، 
شــمال فارس و بوشــهر، دامنه های 
قزوین،  اســتان های  در  البرز  جنوبی 
البــرز و تهــران و مناطقی از مرکز و 
شرق کشور فعال است و باعث بارش 

برف، باران، وزش باد شدید و رعد و برق در استان های جنوبی می شود.
شــدت بارش های امروز به صورت برف برای استان های اردبیل، آذربایجان غربی، آذربایجان 
شــرقی، غرب کردستان، کرمانشاه، لرســتان، چهارمحال و بختیاری، کهگیلویه و بویراحمد، 

ارتفاعات شرق خوزستان است.
اوایل امشــب با نفوذ جریانات شمالی به غرب سواحل دریای خزر بارش همراه با کاهش دما 

در شرق اردبیل و گیان شروع می شود.
روز شنبه )امروز( به جز جنوب شرق کشور در سایر مناطق برف و باران می بارد.

بر اساس اعام سازمان هواشناسی شدت بارش های فردا برای شرق مازندران، گلستان، غرب 
فارس و نیمه شمالی بوشهر است.

روز یکشنبه در سواحل شمالی، خراسان شمالی و شمال خراسان رضوی بارش ها ادامه دارد و 
به تدریج سامانه بارشی از کشور خارج می شود.

دوشنبه آینده در شمال شرق، شرق و جنوب شرق وزش باد، کاهش نسبی دما و در ارتفاعات 
بارش پراکنده برف روی می دهد.

وزیر آموزش و پرورش مطرح کرد:

پیش بینی اعتبار ۲۵۰ هزار میلیارد ریالی 
برای رتبه بندی معلمان

وزیر آمــوزش و پــرورش اعتبار 
پیش بینی شــده برای نظام رتبه 
بندی معلمان را 250 هزار میلیارد 

ریال ذکر کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، یوســف 
مراسم  درحاشیه  روزگذشته  نوری 
افتتاح دبیرستان دخترانه طبرستان 
12 کاســه خیرســاز با اشاره به 
پیش بینی اعتبار 250 هزار میلیارد 
ریالی برای اجرای نظام رتبه بندی 
معلمان اظهار داشت: این درحالی 
آینده  قانون بودجه ســال  که در 

اعتبار ناپایداری درنظر گرفته شــد و درحالی رایزنی با دولت هستیم تا اعتبار مورد نیاز اجرای 
طرح تأمین شود.

وی افــزود: طبق تبصره دو جز یک اعتبار درنظر گرفته شــده برای نظام رتبه بندی معلمان 
ناپایدار از فروش مازاد درنظر گرفته شده است و دولت لایحه اولیه نظام رتبه بندی را پذیرفته 

است.
وی با عنوان اینکه لایحه اولیه رتبه بندی معلمان به دلیل اعتبار ناپایدار به شــورای نگهبان 
رفتــه و هفته آینده در مجلس و هیئت دولت طرح می شــود و با تاش دولت و مجلس این 

طرح نهایی می شود.
نوری همچنین اظهار داشت: در جلســه روز یکشنبه کمیسیون آموزش رتبه بندی برای رفع 

ایرادات شورای نگهبان مطرح می شود.

یادداشت

حمایت	از	معلولان	توسط	برخی	دستگاه	ها	به	سرانجام	نرسید:

فراموشی	قانون	
درحالی حدود ســه ســال از تصویب قانون 
حمایــت از حقــوق افــراد دارای معلولیت 
می گذرد کــه طبق ماده 32، دســتگاه ها و 
ســازمان های عضو، هر ســاله باید گزارش 
عملکرد خود را در راســتای اجرای قانون به 
کمیته هماهنگی و نظارت ارســال کنند، این 
درحالیســت که بررسی وضعیت دستگاه ها از 
میزان ارسال گزارش عملکردشان به کمیته 
مذکور حکایت از این دارد که به نظر برخی ها 
توجــه به اجــرای قانون حمایــت از حقوق 

معلولان را به »فراموشی« سپرده اند.
به گــزارش صبح امروز در مــاده 31 قانون 
حمایــت از حقــوق معلولان مصوب ســال 
1397، در راســتای تحقق مفاد این قانون و 
با هدف نهایی اعمال نظارت عالیه بر حسن 
اجرای کلیه قوانین معطــوف به افراد دارای 
معلولیت یا اثرگذار بر زندگی آنها، به تشکیل 
کمیتــه هماهنگی و نظارت بــر اجرای این 
قانون در زیرمجموعه شــورای عالی رفاه و 
تأمین اجتماعی، با ریاست معاون اول رییس 
جمهوری و به دبیری وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی اشاره و مقرر شده که دبیرخانه این 

کمیته در سازمان بهزیستی ایجاد شود.
هرچند این کمیته در راســتای اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان تشکیل شد و طبق 
ماده 32، دستگاه های مشمول موظف شدند 
هر ســاله گزارش اقدامات انجام شده خود را 
در خصوص اجرای قانون به کمیته هماهنگی 
و نظارت بر اجرای این قانون ارســال کنند، 
اما اظهارات مســئولان مربوطــه حکایت از 
این دارد که طی این ســال ها، گزارش دقیق 
و موثقی از سوی دســتگاه ها دریافت نشده 

است.
در ایــن راســتا منصور الله وردی، مســئول 
دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت بر اجرای 

قانــون حمایت از حقوق معلولان با اشــاره 
به تاریخچــه تصویب این قانون به ایســنا 
می گوید: قانون حمایــت از حقوق معلولان 
در اسفند ماه سال 1396 به تصویب مجلس 
شورای اســامی رسید و در اردیبهشت سال 
1397 به دستگاه های اجرایی اباغ شد اما به 
دلیــل اینکه قانون، بعد از قانون بودجه اباغ 
شده بود، عما اعتباری برای اجرای موادی 
کــه نیازمند اعتبار بود، اباغ و در نظر گرفته 
نشد. در عین حال بسیاری از مواد قانون نیاز 
به اعتبارات مالی ندارنــد، اما قابلیت اجرایی 

دارند.
وی ادامه می دهد: براســاس ماده 32 قانون 
حمایــت از حقــوق معلولان دســتگاه های 
گزارش  ســالانه  موظف هستند  مشــمول، 
اقدامات خود را به کمیته هماهنگی و نظارت 
بر اجرای قانون حمایــت از حقوق معلولان 
ارائه دهند. از ســالی که قانــون به تصویب 
رسید شــروع به جمع آوری گزارشات کردیم 
و تا امروز ســه جلسه در کمیته تشکیل شده 
که دستگاه ها باید گزارش عملکرد خود را به 
کمیته ارائه می دادند، اما متاســفانه طی این 
ســال ها، گزارش دقیق و موثقی از ســوی 

دستگاه ها دریافت نشده بود.
الله وردی با بیان اینکه یک ســال از فعالیت 
رســمی دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت 
بر اجرای قانون حمایــت از حقوق معلولان 
می گذرد، می افزاید: دبیرخانه چارت سازمانی 
ندارد و یکی از مشــکات قانون این اســت 
کــه دبیرخانه ای که به کمیتــه اتصال دارد، 
متاســفانه جایگاه قانونی و ساختاری ندارد. 
هرچند مکاتبات متعددی با ســازمان اداری 
اســتخدامی شــده، اما هنوز دبیرخانه مجوز 
قانونــی فعالیــت به صورت یــک دبیرخانه 

رسمی کشوری را ندارد.

ببه گزارش ایســنا مســئول دبیرخانه کمیته 
هماهنگی و نظارت بر اجرای قانون حمایت 
از حقــوق معلولان ادامه می دهد: دبیرخانه از 
اسفندماه ســال 1399 مشغول به جمع آوری 
اطاعات شــده و برای دریافت گزارشــات 
عملکرد دستگاه ها در سال 99، با دستگاه ها 
مکاتبه کــرده و فرصت 2 ماهــه ای داده تا 
گزارشــات خود را ارســال کنند؛ متاســفانه 
باوجــود پیگیری های دبیرخانــه، تعدادی از 
دســتگاه های دولــت دوازدهم پاســخی به 

دبیرخانه نداده اند.
وی خاطرنشــان کرد: در دولــت جدید هم 
دو مکاتبــه انجام دادیــم. در مجموع چهار 
مکاتبه برای اخذ گزارش عملکرد دستگاه ها 
از سال گذشته انجام شــده که با این وجود 
هنوز پاسخ چند دســتگاه شامل وزارت امور 
خارجه، وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی، وزارت دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مســلح، وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی، بانک مرکزی، سازمان صدا 
و سیما، ســازمان تبلیغات اسامی، سازمان 
شــهرداری ها و دهیاری ها و سازمان وظیفه 
عمومی به دســت دبیرخانه نرسیده است؛ به 
عبارتی دستگاه های مذکور گزارش عملکرد 

خود را به دبیرخانه اعام نکرده اند.
الله وردی با اشــاره به جلسه  کمیته ای که با 
حضور معــاون اول رئیــس جمهوری برای 
بررسی عملکرد دســتگاه ها برگزار شده بود، 
خاطرنشان می کند: در جلسه ای که با حضور 
معاون اول برگزار شــد، ایشان قصد داشتند 
جلسه را کنسل کنند، زیرا تعدادی از وزیران 
در جلسه شــرکت نکرده بودند و یکی دیگر 
از مشــکات ما این اســت که دســتگاه ها 
اهتمام جدی نســبت به پیگیــری و اجرای 
قانون ندارنــد. در همین راســتا معاون اول 

رئیس جمهوری برای بررسی مجدد عملکرد 
دستگاه ها، دســتور به تشکیل یک کارگروه 
دادند تا بعد از آن، جلســه کمیته هماهنگی 
و نظارت بر اجــرای قانون حمایت از حقوق 

معلولان مجددا برگزار شود.
مســئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت 
بر اجرای قانون حمایــت از حقوق معلولان 
تصریح می کند: در این راستا جلسه کارگروه 
کمیته هماهنگــی و نظارت بر اجرای قانون 
حمایــت از حقــوق معلــولان، 6 بهمن ماه 
برگزار شــد و در آنجا تا روز 11 بهمن ماه به 
دستگاه هایی که گزارش عملکرد خود را ارائه 
نداده بودند یا گزارششــان ناقص بود، برای 
ارسال گزارش عملکرد فرصت داده شد؛ این 
درحالیست که تاکنون هیچکدام از دستگاه ها 

هیچ گزارشی ارائه نداده اند.
وی بــا اشــاره بــه اینکه در جلســه  روز 
قانون  مخاطب  دســتگاه   31 چهارشــنبه 
بودند که از آنها دعوت شــد، اما تعدادی از 
دستگاه ها غیبت داشتند، می گوید: علی رغم 
مکاتبات با دســتگاه ها برای شــرکت در 
جلســه، نماینده وزارت جهاد کشــاورزی، 
نماینده وزارت امور خارجه، نماینده وزارت 
دادگســتری، نماینده وزارت نفت، نماینده 
بنیاد شهید، نماینده بانک مرکزی و نماینده 
ســازمان صدا و سیما از جمله دستگاه های 
غایب در این جلســه بودند. حال باید دید 
چه تصمیمی قرار است برای این دستگاه ها 

گرفته شود.
الله وردی اظهار می کند: بعد از برگزاری این 
جلســه، گزارش عملکرد دســتگاه ها توسط 
کمیته هماهنگــی و نظارت بر اجرای قانون 
حمایت از حقوق معلولان بررســی می شود و 
سپس به شورای عالی رفاه و از شورای عالی 
به هیات دولــت و از هیات دولت به مجلس 

ارسال می شود؛ سپس گزارش در کمیسیون 
بهداشت، اجتماعی و قضایی بررسی می شود 
و در نهایت نتیجه گزارش عملکرد دستگاه ها 

در صحن علنی مجلس قرائت می شود.
مســئول دبیرخانه کمیته هماهنگی و نظارت 
بر اجرای قانون حمایــت از حقوق معلولان 
در پاســخ به این ســوال که با دستگاه هایی 
کــه در ارائه گزارش عملکــرد خود کوتاهی 
داشــته اند، چه برخوردی صــورت می گیرد، 
می گوید: کمیته در این بــاره تصمیم گیرنده 
اســت. مشــکلی که وجود دارد به نظر عدم 
آگاهی دســتگاه ها به شــرح وظایف و عدم 
توجه به اجرای قانون است. ما برای دریافت 
گزارش عملکرد دستگاه ها احکام هر دستگاه 
را تفکیــک و برای آنها ارســال کردیم، اما 
متاســفانه بســیاری از دســتگاه ها گزارش 
ستادی خود را ارسال کرده و گزارش کشوری 

ارائه ندادند.
وی در ادامه در پاســخ به این ســوال که آیا 
بعد از بررســی عملکرد دستگاه ها، تصمیمی 
برای اصاح قانون حمایت از حقوق معلولان 
وجــود دارد؟ نیز این گونــه توضیح می دهد: 
ما چالش ها را در کارگــروه مطرح می کنیم. 
همچنین آسیب شناسی قانون را از بخش های 
مختلــف اســتعام کردیم. از تشــکل های 
معلولان، افراد متخصص و مراکز دانشگاهی 
دعوت و مکاتبه کــرده و قانون را برای آنها 
ارســال کردیم و از آنها درخواســت کردیم 
در رابطه با آسیب شناســی قانون پیشنهادات 
خود را بــه ما بدهند که هنــوز هیچ یک از 
مراجع دانشــگاهی به ما پاســخی نداده اند، 
اما ما در حال آسیب شناســی هستیم و حتما 
برای اصاح قانون حمایت از حقوق معلولان 
گام برمی داریم، زیرا قانون نیازمند اصاح و 

به روزرسانی است.

آماده باش مراکز بهداشتی کشور با ورود به موج ششم کرونا
معاون بهداشــت وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی از اباغ مصوبات اخیر 
ســتاد ملی مدیریت کرونا به معاونت های بهداشــت دانشگاه های علوم پزشکی و 
اعام آماده باش به همه مراکز بهداشتی کشور با ورود به موج ششم کرونا خبر داد.
به گزارش ایرنا از وبدا، »کمال حیدری« روز پنجشنبه گفت: در روزهای اخیر شاهد 
روند صعودی تعداد مبتایان ناشی از گسترش ویروس کرونا و سویه های جدید آن 
بودیم. در این راستا مصوبات یکصد و چهارمین جلسه ستاد ملی مدیریت کرونا به 

معاونت های بهداشت دانشگاه های علوم پزشکی کشور اباغ شد.
وی افزود: بر اســاس این مصوبات به همه پرسنل و واحدهای ارائه خدمات سطح 
یک شامل مراکز خدمات جامع سامت، پایگاه های سامت و خانه های بهداشت 

اعام آماده باش شد.   
 حیدری ادامه داد: پایگاه های تجمیعی واکسیناســیون و مراکز و پایگاه های ارائه 
دهنده خدمت واکسیناســیون فعال بوده و به تکمیل پوشش واکسیناسیون نوبت 

سوم در گروه های سنی بالای 18 سال می پردازند.
معاون وزیر بهداشــت تصریح کرد: تداوم انجام واکسیناســیون در گروه سنی 9 تا 
12 ســال، حذف ماموریت ها و جلســات غیرضروری، تامین اقام حفاظت فردی 
اســتاندارد و مناســب برای همه ارائه دهندگان خدمات بهداشتی، درمانی و تامین 

اقام ضد عفونی کننده استاندارد از دیگر مصوبات اباغی به معاونت های بهداشتی 
دانشگاه های علوم پزشکی کشور است.

حیدری اظهار داشــت: همچنین ارائه خدمات غیرحضــوری برای بیماران و گروه 
های پرخطر مبتنی بر درخواســت برای همه مراجعان، اباغ مصوبات ســتاد ملی 
کرونا به همه واحدهای تابعه، تاکید بر واکسیناســیون دوز ســوم همکاران کادر 
بهداشت و درمان و لغو پایش های حضوری به مدت دو هفته به جز پایش و نظارت 

های اجرایی برنامه موج ششم و اعزام تیم واکنش سریع به معاونت های بهداشت 
دانشگاه  ها اباغ شده است.

بــه گزارش ایرنا، تا روز گذشــته 13 بهمن 1۴00 و بر اســاس معیارهای قطعی 
تشــخیصی، 38 هزار و 160 بیمار جدید مبتا به کووید19 در کشور شناسایی شد 
که هزار و 975 نفر از آنها بســتری شــدند همچنین مجموع بیماران کووید19 در 

کشور به 6 میلیون و ۴۴6 هزار و ۴0۴ نفر رسید.
خوشــبختانه تا کنون 6 میلیون 115 هزار و 13۴ نفر از بیماران، بهبود یافته یا از 
بیمارســتان ها ترخیص شــده اند، هزار و 819 نفر از بیماران مبتا به کووید19 در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارســتان ها تحت مراقبت قرار دارند و تا کنون ۴۴ 
میلیون و 988 هزار و 9۴0 آزمایش تشخیص کووید19 در کشور انجام شده است.
اکنــون 60 میلیون و 905 هزار و 266 نفر دُز اول، 5۴ میلیون و 277 هزار و 761 
نفر دُز دوم و 18 میلیون و 163 هزار و 387 نفر، دُز ســوم واکسن کرونا را تزریق 
کرده اند و مجموع واکسن های تزریق شده در کشور به 133 میلیون و 3۴6 هزار 

و ۴1۴ دُز رسید.
امروز 77 شهرســتان در وضعیت قرمز قرار گرفتند. 179 شهرستان نارنجی، 181 

شهرستان زرد و 11 شهرستان در وضعیت آبی هستند.

قاتل مامور انتظامی شیراز دستگیر شد واکنش مجدد شهرداری به فیلم »رقص زنان«
رئیس کل دادگستری استان فارس اعام کرد: قاتل شهید 
علی اکبر رنجبر مامور انتظامی با تاشــهای شبانه روزی 
و اقدامــات عملیاتی پلیــس انتظامی اســتان و همکاری 
اطاعاتی ویژه ســربازان گمنام امام زمان)عج( ظهر جمعه 

در شیراز دستگیر شد.
حجت الاسام و المسلمین موسوی در این باره افزود: متهم 
13 بهمن ماه جاری در ساعت 19 و ۴8 دقیقه سرهنگ دوم 
علی اکبر رنجبر جمعی پاسگاه بیدزرد شیراز  با ساح سرد 

مورد هجمه قرار داد و وی را به قتل رساند.
 وی بــا بیان اینکه این اقــدام قاتل پس از مجروح نمودن 
ســرباز وظیفه انجام گرفته است و شهید رنجبر قصد انجام 
وظیفه ســازمانی خود در مواجهه با اراذل و اوباش را داشته 
است گفت: متاسفانه شــهید رنجبر در درگیری با متهم از 
ناحیه شــریانهای حیاتی مورد ضربه ساح سرد قاتل قرار 
گرفتــه و  در صحنه حادثــه جان به جان آفرین تســلیم 

می نماید.
وی با بیان اینکه پس از متواری شــدن قاتل تحقیقات به 
صورت شبانه روزی در دستور کار قرار گرفت گفت: دقایقی 

قبل با تاشــهای شــبانه روزی و اقدامات عملیاتی پلیس 
انتظامی اســتان فارس و همکاری اطاعاتی ویژه سربازان 
گمنــام امام زمان)عج( محل اختفای متهم در شهرســتان 

شیراز شناسایی و قاتل شهید رنجبر دستگیر شد.
 این مقام عالی قضایی استان افزود: تحقیقات در خصوص 
انگیزه متهم توســط مقام  قضایی ادامه دارد و در ســریع 
تریــن زمان ممکــن و پس از تکمیــل تحقیقات با صدور 
کیفرخواست و حکم قاطع، متهم پرونده به مجازات قانونی 

خواهد رسید.

رئیس مرکز ارتباطات شــهرداری تهران به تصاویر رقص 
زنان در یکی از ســالن های شهرداری تهران واکنش نشان 
داد و اعــام کرد که اجــرای چنین برنامه هایــی مغایر با 
هنجارهــا و ارزش های فرهنگی جامعه بوده و به هیچ وجه 

مورد تایید شهرداری تهران نیست. 
به گزارش ایسنا، عبدالمطهر محمدخانی در حساب شخصی 
خــود در توییتر در واکنش به انتشــار تصاویر رقص زنان و 
انتسابش به شــهرداری تهران نوشت:  بعد از دروغ شاخدار 
بســتن کوه ها و پارک ها توسط شهرداری تهران، اینبار خبر 
جعلــی اجرای برنامه رقص گروهی زنــان در برج میاد با 

هدف تخریب شهرداری در تیراژ وسیع منتشر شد. 
وی نوشت: برای بار چندم خدمت مردم دغدغه مند عزیزی 
که نگران شده اند عرض می کنم که  1. این مراسم متعلق به 
شهرداری تهران و یا سایر سازمان ها و شرکت های مرتبط 
نیســت، 2. فیلم مربوط به یک مدرســه دخترانه است که 
یکی از سالن های ورزشی شهرداری را برای برگزاری برنامه 
فرهنگی اجاره کرده اســت و 3. فیلم بدون اجازه و اطاع 

مدیران مدرسه مذکور منتشر شده است. 

وی ادامه داد:  ۴. اجرای چنین برنامه هایی مغایر با هنجارها 
و ارزش هــای فرهنگی جامعه و به هیچ وجــه مورد تایید 
شــهرداری تهران نیســت و 5. برج میاد پیگرد قانونی از 
اتهام زنندگان و پدیدآورندگان این شــایعه را در دستور کار 

خود قرار داده است.
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افتتاح پردیس سینمایی برفی در مشهد
مدیر پردیس ســینمایی برفی از افتتاح این 
مجموعه سینمایی همزمان با آغاز نوزدهمین 
جشــنواره فیلم فجر مشهد از جمعه پانزدهم 

بهمن ماه خبر داد.
ناصر روئین تن با اشــاره به افتتاح این سینما 
همزمان با آغاز نوزدهمین جشنواره فیلم فجر 
مشهد، اظهار کرد: پردیس سینمایی برفی با 
مساحت 1500 متر واقع در بولوار جانباز بین 

جانباز یک و سه، در برج فرهنگی تفریحی برفی قرار دارد. این پردیس سینمایی دارای 6 سالن در دو 
طبقه سوم و چهارم برج است که طبقه سوم دارای چهار سالن و طبقه چهارم دارای دو سالن است. 
وی افزود: ســالن اصلی و شماره یک سینما در طبقه چهارم برج برفی واقع شده که دارای ظرفیت 
180 صندلی است. البته می توانستیم در این سالن ۴50 صندلی معمولی سینما نصب کنیم، اما با توجه 
به اینکه خواستیم شــرایط بهتری برای تماشاگر فراهم کنیم صندلی ها را با فاصله بیشتر و بزرگتر 
از حد معمول به صورت ویژه نصب کردیم. ســالن دو پردیس سینمایی برفی با ظرفیت 30 صندلی 
در طبقه چهارم برج واقع شــده که بوفه و محیط آن از ســالن شماره یک جدا شده است. در طبقه 
ســوم برج نیز دو سالن با ظرفیت 50 صندلی، یک سالن با ظرفیت ۴2 صندلی و یک سالن VIP با 
ظرفیت 17 صندلی قرار دارد.مدیر پردیس سینمایی برفی خاطرنشان کرد: خوشبختانه افتتاح پردیس 
سینمایی برفی مشهد با چهلمین جشنواره فیلم فجر همزمان شده که ما این را به فال نیک گرفتیم 
و امیدواریم بتوانیم با برگزاری جشنواره و اکران فیلم های آن فعالیت خوبی را برای شهر خود انجام 
دهیم. بر این اساس در 8 روز مداوم جشنواره، در سانس ساعت 19:30 به ترتیب فیلم های »ضد« به 
کارگردانی امیرعباس ربیعی، »بیرو« به کارگردانی مرتضی علی عباس میرزایی، »ماقات خصوصی« 
به کارگردانی امید شــمس، »مرد بازنده« به کارگردانی محمدحســین مهدویان، »خائن کشی« به 
کارگردانی مسعود کیمیایی، »شب طایی« به کارگردانی یوسف حاتمی کیا، »شادروان« به کارگردانی 
حسین نمازی و »شهرک« به کارگردانی علی حضرتی را اکران خواهیم کرد.وی تصریح کرد: با توجه 
به اینکه بنده فیلمساز هستم و با فیلمسازان مختلف همکاری و آشنایی دارم، نیت داشتم تا این سینما 
را به عنوان پایگاه هنرمندان عرصه سینما در شهر مشهد ایجاد کنم و از فیلمسازی در شهر مشهد، 
به خصوص فیلم های کوتاه ســینمای جوانان و هنر و تجربه حمایت کنیم تا ان شــاالله قدم موثری 
در عرصه فیلمسازی شهر برداریم و کمک حال فیلمسازان باشیم. همچنین با توجه به اینکه پردیس 
ســینمایی برفی در بلوار جانباز مشهد قرار دارد و در این منطقه از شهر سینمای دیگری وجود ندارد، 

امیدواریم اهالی منطقه بتوانند از این سینما به راحتی استفاده کنند.

  اعلام جدول اکران نوزدهمین جشنواره فیلم 
فجر مشهد 

از سوی اداره کل ارشاد خراسان جدول اکران نوزدهمین جشنواره فیلم فجر مشهد به شرح زیر اعام 
شد:براین اساس شنبه، 16 بهمن  ماه: فیلم بدون قرار قبلی به کارگردانی بهروز شعیبی ساعت 17:30 

و فیلم بیرو به کارگردانی مرتضی علی عباس میرزایی ساعت 19:30 اکران می شود.
یکشــنبه، 17 بهمن  ماه: فیلم ماهان به کارگردانی حمید شاه  حاتمی ساعت 17:30 و فیلم ماقات 

خصوصی به کارگردانی امید شمس ساعت 19:30 اکران می شود.
دوشــنبه، 18 بهمن  ماه: فیلم هناس به کارگردانی حسین دارابی ساعت 17:30 و فیلم مرد بازنده به 

کارگردانی محمدحسین مهدویان ساعت 19:30 اکران می شود.
سه شــنبه، 19 بهمن  ماه: فیلم لایه های دروغ به کارگردانی ناصر ســهراب ســاعت 17:30 و فیلم 

خائن کشی به کارگردانی مسعود کیمیایی ساعت 19:30 اکران می شود.
چهارشــنبه، 20 بهمن  ماه: فیلم بی رویا به کارگردانی آرین وزیردفتری ســاعت 17:30 و فیلم شب 

طایی به کارگردانی یوسف حاتمی کیا ساعت 19:30 اکران می شود.
پنجشــنبه، 21 بهمن  ماه: فیلم برف آخر به کارگردانی امیرحســین عسگری ساعت 17:30 و فیلم 

شادروان به کارگردانی حسین نمازی ساعت 19:30 اکران می شود.
جمعه، 22 بهمن  ماه: فیلم دسته دختران به کارگردانی منیر قیدی ساعت 17:30 و فیلم شهرک به 

کارگردانی علی حضرتی ساعت 19:30 اکران می شود.
این جدول اکران برای تمام ســینماهای برگزارکننده جشــنواره فیلم فجر مشهد مشترک است اما 
احتمال تغییر یا جابه جایی هر ســانس در جدول اکران هر ســینما با توجه به حذف یا اضافه شدن 

فیلم های جدید وجود خواهد داشت.
نوزدهمین جشنواره فیلم فجر مشهد از 15 تا 22 بهمن ماه به میزبانی هشت پردیس سینمایی هویزه، 
ویاژتوریست، اطلس، گلشــن، آفریقا، پارک بازار، برفی و سیمرغ در مشهد فعالیت خواهد کرد. 16 
فیلم  اعام شده به صورت ثابت در تمام سینماهای حاضر در جشنواره و سه فیلم »دِرِب«، »نمور«، 
»بی مادر« تنها در سینما آفریقا حضور خواهد داشت. بر این اساس فیلم های »علف زار«، »2888« 
و »نگهبان شــب« فعا در هیچکدام از سینماهای مشهد اکران نخواهد شد و اکران آن ها در طی 

برگزاری جشنواره مشروط به توافق هر سینما با تهیه کننده فیلم مربوطه است.

خبر

نگاهی	به	برخی	فیلمهای	بخش	مسابقه	جشنواره	فجر

ازاثری	پرُزحمت	تا	ادعای	احیای	»ژانر	اکشن«
چند روزی از برگزاری جشــنواره فیلم فجر 
میگــذرد و فیلمها ژس از نمایشــمورد نقد 
وبررســی اهالی فرهنگ و هنر قرار میگیرد 
در ادامه نگاهی به برخی از این فیلمها داشته 

ایم:
فیلم ســینمایی »برف آخر« عنــوان اثری 
اســت که به دل طبیعت زده و در روستایی 
دورافتاده به روایت داســتان خود می پردازد. 
اثری که برخاف غالب تولیدات عافیت طلب 
در سال های اخیر سینمای ایران که دوربین 
آنها از فضای آپارتمان فراتر نمی رود و صرفا 
به خلق اثری ســیاه نما و بــا مضمون مثا 
اجتماعی می پردازند و ...؛ جســارت به خرج 
داده و هیاهوی شهر را رها ساخته و دوربین 
را به یکی از روســتاهای کشور می برد تا با 
به تصویر کشــیدن صحنه هــای طبیعت و 
قاب های زیبا از جنگل و کوه های پوشــیده 
از برف تصاویر بکری را برای مخاطب خود 
به ثبت برساند. از این جهت جسارت »برف 

آخر« قابل تحسین است.
ماجرا فیلم سینمایی »برف آخر« از این قرار 
است که »یوســف« با بازی »امین حیایی« 
دامپزشک روســتایی سردسیر و برفی است. 
سوختگی های روی تن و دستِ او که ابتدای 
فیلم نمایش داده می شود، نشان از حادثه ای 
دارد که پیشــتر اتفاق افتاده است. از طرفی، 
»دخترِ خلیل« یکی از اهالی ده، گم شــده 
اســت. مردمِ ده و پلیس در برف ها به دنبال 
آثاری از او هســتند. اما در روستا حرف است 
که »دختــرِ خلیل« گم نشــده و فرار کرده 
اســت و ...؛ در این بین سرو کله زنی به نام 
»رعنا مدنی« با بازی »لادن مستوفی« که 
از طرفداران محیط زیست است و داوطلبانه 

به حیوانات کمک می کند، پیدا می شــود. او 
از »یوسف« می خواهد گرگ تیرخورده ای را 
از مرگ نجات دهد و همین مقدمه آشــنایی 
و ارتباط ایــن دو با هم می شــود و به این 
ترتیــب ماجرای گم شــدن »دخترِ خلیل«، 
»نجات گرگ ها« و قصه گذشــته »زندگی 
رعنا و یوسف« دستمایه روایت داستان فیلم 

سینمایی »برف آخر« می شود.
فیلم ســینمایی »بــرف آخر« پُر اســت از 
نماهای کلوزآپ و لانگ شات. این یعنی دو 
عنصر واکنش و فضا در پیشــبرد قصه بسیار 
کلیدی هســتند. خرده روایت هــا هنرمندانه 
در روایــت اصلــی تنیده شــده اند که نبود 
هرکدام آســیب بزرگی به قصه وارد می کند. 
گره افکنی و گره گشــایی های کاما به جا و 
در تناظــر یک به یک با هم که در آخر هیچ 
نــوع ابهامی را برای بیننده به جا نمی گذارد. 
اثری قدرتمند از منظر فُرم ســینمایی که با 
دستمایه قرار دادن دو موضوع چالش برانگیز 
رویکرد  زنان«  و »آزادی  »محیط زیســت« 
اعتراضی خود نســبت به حاکمیت کشور را 
به صراحــت بیان میــدارد و حتی به نوعی 
نمادین در لایه های زیرین خود ســعی دارد 
تــا فیگوری »اپوزیســیون« گونــه به خود 
بگیرد که این همه اساســا از قابلیت انتقال 

به مخاطب عمومی اثر برخوردار نمی باشد. 
فیلم سینمایی »برف آخر« در سکانس هایی 
فمنیستی شده و روایتگر »ظلم به زنان« در 
جامعه ایران می شــود. در این راستا روایت 
»خلیــل« مرد عرق خوری که قصد داشــته 
دختــرش را عــروسِ مــردی از ده کند که 
دوبرابرش سن دارد قرار دارد. شخصیتی که 
حال با گم شــدن دخترش »خورشید« رگ 

غیرتش ورم کرده؛ او حاضر است دخترش در 
میان برف ها یخ زده و یا گرگ ها او را دریده 
باشــند، تا آنکه فرار کرده باشــد؛ از طرفی 
گایه های همســر خلیل را به یوسف شاهد 
هســتیم که از کتک های همسرش می گوید 
و اینکه او نیز در سن پایین به عقد خلیل در 
آمده اســت ... ؛در جای دیگر نیز حتی خانم 
محیط زیســتی از گذشــته تلخ زندگی خود 
می گوید، اینکه چگونه همســرش علی رغم 
اینکه زن داشــته به ســراغ او آمــده و این 
موضوع را از او مخفی کرده و سبب می شود 
تا »رعنا« او را رها ساخته و به دنبال نجات 

جان حیوانات برود...
در این میان بــازی خوب و باورپذیر »مجید 
صالحی« و »امین حیایی« که تا قبل از این، 
بیشــتر در قامت کمدیــن در فیلم ها حاضر 
بودند را نه تنها می بایســت نقطه عطفی در 
کارنامه هنری این دو بازیگر محسوب نمود؛ 
بلکه این حضور آنچنان درخشــان است که 
سبب می شود تا فیلم سینمایی »برف آخر« 
را بتوان به عنــوان ماندگارترین نقش های 
این دو بازیگر در یک اثر ســینمایی مطرح 
نمــود. البته باید توجه داشــت که ریتم کند 
و »تارکوفســکی وار« فیلم سینمایی »برف 
آخر« شــاید قدری برای طیف مخاطبان کم   
حوصله سینمای ایران که عادت به ریتم های 
تند فیلم های با مضمون مثا اجتماعی دارد 

آزاردهنده باشد.
 ادعای احیای »ژانر اکشن« 

فیلم سینمایی»لایه های دروغ« عنوان اثری 
دو تابعیتی اســت که توســط فردی مقیم 
»فناند« تولید شــده است. اثری به شدت 
ضعیف که بیش از هرچیــز چرایی انتخاب 

و شــرکت داده شدن آن در »بخش سودای 
سیمرغ« میتواند بحث برانگیز باشد. اثری که 
از منظر فُرم ســینمایی ادعای احیای »ژانر 
اکشــن« در صنعت ســینمای ایران را دارد؛ 
اما در واقعیت به یک »کمدی ناخواســته« 
تبدیل شــده اســت! فیلمی که هیچ حسی 
را برنمی انگیــزد و حتی در ســکانس های 
احساســی ابتدایی خود، آنقدر ضعیف ظاهر 
شده و آنچنان بد کارگردانی گردیده است که 
عما فداکاری و ایثار یک »قهرمان ایرانی« 
اصا به چشم نمی آید و مخاطب با سردی، 

موضوع را دنبال می کند.
فیلم سینمایی»لایه های دروغ« اگرچه سعی 
دارد تا ژســتی »هالیوودی« گرفته و خود را 
 Prison( »مجذوب ســریال »فرار از زندان
Break( نشان دهد؛ اما متاسفانه اثری متاثر 
از »سینمای بالیوود« است که آنچنان ضعیف 
ظاهر میشــود که در مرحله »پیش از فیلم« 
باقی می ماند و به فیلمی مبدل می شود که نه 
تنها از نظــر منطق فیلم نامه دچار خاءهای 
جدی است؛ بلکه حتی از عهده تصویرسازی 
آبرومندانــه آن هــم از صحنه های رزمی و 
اکشــن که توســط بدلکاران اجرا شده نیر 
برنیامده و در سکانس های مختلف، کیفیت 

بسیار نازل خود را فریاد میزند. 
فیلــم ســینمایی»لایه های دروغ« نه تنها 
دچار ضعف کارگردانی است؛ بلکه به شدت 
در فقر فیلم نامه به ســر می برد. در این میان 
از نــکات قابل تامل و مغفول این اثر شــبه 
فیلم آن است که علت مرگ پدر ومادر سام 
برای مخاطب تا پایان، نامعلوم و گنگ باقی 
می ماند و مخاطب علت کابوس های شــبانه 
»ســام« را هرگز متوجه نمی شــود و اینکه 

برای جبران چه اشــتباهی تصمیم به نجات 
جــان آدم ها گرفته و چرا این قهرمان حاضر 
نیســت ســر قبر مادر خود حاضر شود و ...؛ 
پرسش هایی که »لایه های دروغ« به جای 
پاســخ به آن، صرفا به صحنه های اکشــنی 
که تداعی کننــده »ســینمای بالیوودی« و 
»ســلمان خانی« در ذهن مخاطب اســت، 

بسنده می کند.
به شکلی  دروغ«  سینمایی»لایه های  فیلم 
کودکانــه و ســاده انگارانه ســعی دارد تا 
مواجهه یک تنه »ســام کاشانی« با خیل 
محافظــان گروه های تبهــکاری و اوباش 
را به تصویر بکشــد. آتشنشــان ورزیده ای 
که خود کارگــردان اثر نقــش او را بازی 
نموده و در مقام »قهرمان« اثر می نشــیند. 
قهرمانــی که بر اثر از دســت دادن پدر و 
مادرش بحران های روحی سختی را پشت 
سر گذاشــته و با تشویق دوســتانش و با 
هدیه مرد نجات یافته به کشــور »فناند« 
مهاجرت میکنــد و در آنجا زندگی مرفهی 
را آغاز کــرده و با زنی به نام »اما« زندگی 
می کنــد. »قهرمان« اثر پنج ســال پس از 
آغاز این زندگی جدید و شاد، برای فروش 
»خانــه پدری« بــه همــراه پارتنرش به 
»ایران« سفر می کند. اما »ایران« نمایش 
داده شــده در اثر آنچنان ناامن است که در 
همان روزهــای آغازین اقامــت »امِا« در 
یک گردش داخل شــهر دزدیده میشود. در 
ادامه »سام« اگر چه به اداره پلیس مراجعه 
می کند اما ماموریــن خوش خیال »نیروی 
انتظامی« موضوع مشکوکی در ماجرا حس 
نکرده و به او امید می دهند که همسرش به 

خانه بازمی گردد.

 کارگردان »ملاقات خصوصی«: 

وزارت ارشاد کمکمان کرد و محدودیتی ایجاد نکرد
کارگــردان »ماقات خصوصی« در نشســت خبری 
فیلمش در جشــنواره فیلم فجــر گفت: بعضی نکات 
از ســوی ارشاد به ما گفته شــد که کمکمان کرد و 
محدودیتی برایمان ایجاد نکردند.نشســت رسانه ای 
فیلم ســینمایی »ماقات خصوصی« با حضور: امید 
شــمس )کارگــردان(، امیر بنان )تهیه کننــده(، رویا 
تیموریان، هوتن شــکیبا، پرینــاز ایزدیار بازیگران و 
جمــع دیگری از عوامل این فیلم در خانه جشــنواره 
فیلم فجر برگزار شــد. در این نشســت، امید شمس 
کارگــردان فیلم »ماقات خصوصــی« گفت: آنچه 
در  این فیلــم می بینیم، عبارت اســت از اینکه همه 
شخصیت ها در شــرایطی قرار گرفته اند که متعلق  به 
آن نیســتند. در واقع، شرایط اســت که شخصیت ها 
را به این ســمت پیش می برد. پرینــاز ایزدیار بازیگر 
نقش اول زن فیلم با تاکید بر تفاوت های نقشــش در 
»ماقات خصوصی« نسبت به فیلم »ابد و یک روز«،  
گفت: نقش من با نقشی که در فیلم »ابد و یک روز« 
داشتم بسیار متفاوت بود. برای ایفای این نقش، زمان 
زیادی را به گفت وگو و تمرین پرداختیم. خوشبختانه 
آقای شــمس شناخت خوبی از شخصیت داشت و در 
جلساتی که با هم داشتیم، شناختم از شخصیت بیشتر 
شد. امید شــمس در پاسخ به این پرسش که ساخت 
فیلم کوتاه چقدر به حضورش در ســینما کمک کرده 
است، گفت: بی شک ورود به سینمای بلند داستانی از 
مسیر ساخت فیلم کوتاه، اتفاق بسیار موثری است که 
تاثیر زیادی روی پیدا کردن سرمایه گذار، تهیه کننده 
و ســایر عوامل فیلم می گذارد. وی درباره چگونگی 
شــکل گیری قصه فیلم، گفت: چند سال پیش من و 
علی سراهنگ مستندی را کار می کردیم که در فضای 
زندان روایت می شــد. آنجا به سوژه ای برخوردیم که 
داستان فیلم را شــکل داد. ما ظرف یکی دو سال با 
همراهــی بهمن ارک، قصــه را کامل کردیم. بخش 
عمده ای از فیلم به تجربه شــخصی من از محله  ای 
که در آن زندگی کــرده ام، بازمی گردد. محله ای که 
در فیلــم می بینید، همان محله ای اســت که من در 
آن زندگــی می کردم و هنوز هم خانــواده ام در آنجا 
زندگی می کنند. من بچه جنوب شــهرم و فضایی که 

در فیلم ترسیم شده، برایم ملموس بود. رویا تیموریان 
بازیگر فیلم نیز درباره اهمیت همکاری با فیلمسازان 
جوان گفت: اعتقاد دارم که نسل جوان، آینده سینمای 
ما هســتند و برای همکاری با آنها از تجربه ام کمک 
می گیرم. من همیشــه طرفدار نســل جوان به ویژه 
نسل جوانی که آگاه و کاربلد است، هستم. این قسم 
همکاری هــا به بازیگرانی مثل من کمک می کند که 
به روز باشــیم. این نوع تجربه ها را در قالب هر نقشی 
که باشــد دوست دارم و معتقدم نسل گذشته و جدید 
با همکاری هم می توانند اتفاقات خوبی را رقم بزنند. 
هنگام همــکاری هیچ دیواری میــان من و جوانان 
نیســت و از همکاری با امید شمس بسیار خوشحالم. 
او آینده درخشانی دارد. هوتن شکیبا دیگر بازیگر فیلم 
»ماقات خصوصی« نیز درباره ویژگی های شخصیتی 
که آن را بازی کرده اســت، گفت: کاراکترم خیلی از 
من دور بود. برای بازی در این نقش، به زندان رفتم و 
فضای آنجا را از نزدیک دیدم. سپس برخی فیلم های 
مســتند را تماشا کردیم. یک بار وقتی به زندان رفته 
بودیم، به یک آشــنا برخوردم که در نوع خود جالب 
بود. آن آشــنا یکی از همســایه مان بود. امیدوارم با 
بازی در این نقش توانســته باشم فضایی را که باید، 
خلق کرده باشــم. امید شمس کارگردان فیلم درباره 
تم اصلی فیلم، گفت: در زمان بازنویســی فیلمنامه، 
مدام به این فکر می کردیم که اتمسفر فیلم به سمتی 
نرود که به مواد مخدر و بزهکاری محدود باشــد. به 
این فکر کردیم که یک فیلم عاشــقانه بسازیم. آنچه 
در فیلمنامه می بینید، مدیون یک کار گروهی اســت. 
امیر بنان تهیه کننده »ماقات خصوصی« نیز درباره 

اینکه چگونه به این پروژه پیوسته است، گفت: وقتی 
فیلمنامه را خواندم، از آن خوشم آمد. فکر می کنم باید 
به این نســل اعتماد کرد. آنها می توانند خون تازه ای 
را در رگ های ســینما جاری کنند. بعضی رویکردها 
باید عوض شــوند. فضای سینمای ما فضای خاصی 
اســت و آنچه در دنیا می گذرد در سینمای ما جاری 
نیست. اگر برخی مسائل درک شوند، کارهای خوبی 
تولید می شــود و اگر درک نشود، کارها ابتر می مانند. 
زمان زیادی طول کشــید که  بتوانیم پروانه ساخت 
بگیریم. بعضی نکات از ســوی ارشاد به ما گفته شد 
که اتفاقا کمکمان کرد. خوشــبختانه این دوســتان 
برایمــان محدودیتی ایجاد نکردند. در بخش دیگری 
از این نشست، پریناز ایزدیار در پاسخ به این پرسش 
که آیا در حال تکــرار نقش زنان رنجور و ضعیف در 
سینما اســت، گفت: به نظرم پروانه شخصیت ضعیف 
و رنجوری نیســت. اتفاقا او به شــدت انسانی قوی و 
امیدواری اســت اما به محض درگیری با عشق، کمی 
شــکننده می شود. پویان شــعله ور تدوینگر فیلم نیز 
گفت: مهم ترین سختی کار، زمان کمی بود که برای 
رساندن فیلم به جشنواره داشتیم. در مجموع، از این 
همکاری لــذت بردم. نادر فاح دیگــر بازیگر فیلم 
نیز در ســخنانی گفت: از حضور در این فیلم بســیار 
خوشحالم. دیروز که به خاطر بازی در فیلم »لایه های 
دروغ« مرا نابود کردید )با خنده(. خوشحالم که امروز 
نگاهتان نســبت به بازی ام مثبت است. ایمان شمس 
یکی دیگــر از بازیگران »ماقــات خصوصی« نیز 
درباره نقــش خود گفت: حضور در ایــن فیلم برایم 
تجربه خوبی بود. امیدوارم فیلم، به جامعه ورزشــی 
ما خصوصا ورزشکاران رشــته قوی ترین مردان که 
بسیاری از آنها از مقطعی به بعد، به دلیل  عدم پخش 
این برنامه از تلویزیون امیدهایشان را از دست دادند، 
کمک کند. من خود در این ورزش مشــغول هستم 
و در فیلــم نقش خودم را بازی کردم. امید شــمس 
کارگردان فیلم »ماقات خصوصی« در بخش پایانی 
ســخنان خود گفت: از آقای مجید مجیدی تشــکر 
می کنم  که ما بچه هــای فیلم کوتاه را دور هم جمع 

کرد و برای ساخت این فیلم،  حمایتمان کرد.
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 سالانه چهار هزار و ۶۰۰ تن پشم
 از خراسان شمالی خارج می شود

معاون بهبود تولیدات دامی سازمان جهادکشاورزی 
خراسان شمالی گفت: دامداران استان سالانه چهار 
هزار و 600 تن پشم تولید می کنند که به صورت 

خام و بدون فرآوری از این خطه خارج می شود.
 محمد محمدزاده روز گذشــته اظهار داشت: هر 
چند بخش عمده ای دام اســتان به صورت زنده 
خارج می شــود اما آن میزان دامی هم که کشتار 
می شود فرآورده های آن شامل پوست و پشم به 

صورت خام و با قیمت پایین به علت نبود فرآوری از استان خارج می شود.
وی افزود: اقتصاد دام ســبک تک محصولی اســت بدین جهت به دنبال زنجیره تولید و ارزش 
پشــم هستیم تا با ایجاد این زنجیره بتوانیم درآمدزایی در کنار گوشت قرمز برای تولیدکنندگان 
ایجاد کنیم. این اســتان با احتساب دام سنگین حدود 2 میلیون و 500 هزار واحد دامی دارد که 
ســالانه 700 هزار راس دام مازاد بر نیاز اســتان به صورت زنده و پرواری برای کشتار به دیگر 
استان ها حمل می شود.این میزان دام تولیدی استان به صورت خام به استان های گلستان، تهران، 
خراسان رضوی و یزد حمل شده و پس از کشتار روانه بازار می شود.استان خراسان شمالی از نظر 
واحدهای صنایع تبدیلی و تکمیلی حوزه دامی بسیار فقیر است و تنها یک کشتارگاه صنعتی در 
استان با ظرفیت 13 هزار و 500 تن فعال است.  به گزارش ایرنا آلایش خوراکی دام شامل کله 
و پاچه، دل، جگر، قلوه، زبان، شکمبه، شیردان، هزار لا و روده نیز بدون بسته بندی و فراوری به 
صورت خام به فروش می رسد.سم، شاخ، خون، چربی حیوانی و سایر اعضا و جوارح غیرخوراکی 
دام ها دور ریخته می شــود در حالی که در صنعت کاربردهای زیادی دارند.معاون بهبود تولیدات 
دامی ســازمان جهادکشاورزی خراسان شمالی گفت: هم اینک سرمایه گذارانی از جمله شرکت 
گوشــت ایران برای ایجاد زنجیره گوشت قرمز در اســتان قول های مساعد داده اند که در این 

خصوص جلسه هایی نیز داشته ایم که امید وار هستیم عملیاتی شود.
محمدزاده اظهار داشت: پشم کاربردهای زیادی دارد اما استفاده از ظرفیت این محصول در این 
استان مغفول مانده است که عاوه بر استفاده از آن در صنعت نساجی ، پارچه بافی و قالی بافی، 

نمد و چربی استحصال از آن نیز تولید کرم های بهداشتی مورد استفاده قرار می گیرد.
وی تعــداد بهره برداران در بخش دام را ۴6 هزار نفر ذکر کرد و افزود:  با توجه به اینکه بیش از 
۴۴ درصد جمعیت استان ساکن روستا و بیش از 90 درصد جمعیت روستایی به حرفه دامپروری 

اشتغال دارند کمبود و گرانی علوفه این قشر  را با چالش مواجه کرده است.

  ثبت نام۳۰۶۵۰متقاضی در طرح نهضت 
ملی مسکن خراسان شمالی

مدیرکل راه و شهرســازی خراسان شمالی گفت: 
30650 متقاضی در طرح جهش تولید مسکن در 
استان ثبت نام کردند که طرح پالایش این افراد 
شروع شــده و به زودی برای افراد پیامک ارسال 

می شود.
قاسم قاسمی در گفت و گو با ایسنا افزود: با توجه 
به برنامه اباغی از سوی وزارت راه و شهرسازی، 
تعــداد ۴8 هــزار واحد در برنامه چهار ســاله به 

خراسان شمالی اختصاص داده شده است که سالانه باید بیش از 12 هزار واحد در استان احداث 
شود و تحویل متقاضیان شود.

وی عنوان کرد: 306 هکتار از اراضی دولتی جهت طرح جهش تولید مســکن در استان تامین 
شده است که با توجه به برنامه اباغی زمین برای دو سال در استان تامین شده است و مشکلی 

بابت تامین زمین نداریم.
مدیرکل راه و شهرسازی خراسان شمالی در ادامه مباحث مطروحه به وضعیت حمل و نقل استان 
اشــاره کرد و افزود: با توجه به اینکه استان خراسان شــمالی دارای واحدهای بزرگ صنعتی و 
کشاورزی است و خواسته مردم استان در بحث حمل و نقل، شنیدن سوت قطار در استان است، 
نیاز است در خصوص راه آهن جوین به اسفراین که 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد تسریع شود 

و همچنین پیگیری در انجام راه آهن مشهد  - بجنورد - گرگان صورت پذیرد.
وی در ادامه اضافه کرد: محور بجنورد به جنگل گلســتان، محور بجنورد به سنخواست به طول 
۴0 کیلومتر، باند دوم محور بجنورد به اسفراین به طول 70 کیلومتر از دیگر مطالبات مردم این 

خطه از کشور است.

  راهبرقطارشهری جان شهروند مشهدی 
را نجات داده است

راهبر قطارشهری در اقدامی سریع و هوشمندانه 
با توقف قطار از برخورد شهروند مشهدی با قطار، 

پیشگیری و جان شهروند را نجات داد.
چندی پیش یکی از مســافران با بی  توجهی وارد 
حریم ریلی ایســتگاه دانش آمــوز خط یک قطار 

شهری می شود و نقض حریم می کند.
ورود این فرد همزمان با رسیدن قطار به ایستگاه 
موجب خطر برخورد مســافر به قطارمی شود که 

خوشــبختانه با عکس العمل به موقع و هوشمندانه »سعید محمدپور مقدم« راهبر قطار از برخورد 
مستقیم فرد با قطار پیشگیری و جان شهروند نجات پیدا می کند.

ابعاد این حادثه در کمیســیون بررسی سوانح با دقت بررســی و اقدام به موقع راهبر قطار برای 
توقف قطار و جلوگیری از برخورد مستقیم شهروند با قطار در ایستگاه دانش آموز شایسته تقدیر 

تشخیص داده می شود.
برهمین اســاس، امروز وحید مبین مقدم؛ مدیرعامل شرکت بهره برداری قطار شهری مشهد به 
همراه اعضای کمیسیون بررسی سوانح در محل کار سعید محمد پور مقدم حاضر و از اقدام وی 

برای نجات جان شهروند تشکر کردند.

  افتتاح و بهره برداری از پروژه آب رسانی 
روستای رزداب خواف

آب رسانی به روستای رزداب بخش مرکزی 
شهرستان خواف افتتاح شد و به بهره برداری 

رسید.
به گزارش صبح امروز سید حسن رضائیان 
مدیر امور آب و فاضاب شهرستان خواف 
گفت: در سومین روز دهه فجر شاهد افتتاح 
پروژه آب رســانی به روستای رزداب بخش 

سامی بودیم.
وی گفــت: این پروژه با اعتباری بالغ بر 6۴ 
هزار میلیون ریال شــامل احداث 500 متر 

مکعب مخزن بتنی ذخیره آب، ۴250 متر اجرای خط انتقال، 96۴0 متر شبکه توزیع آب شرب، 
۴23 مورد نوسازی انشعاب و همچنین 18 باب احداث حوضچه شیرآلات پروژه عظیمی بوده و 

ما شاهد برطرف شدن مشکات خواهیم بود.
رضائیان عنوان کرد: اجرای پروژه با توجه به اینکه منبع تامین آب روستا چشمه هایی در دل کوه 
است و مسیرهای صعب العبوری دارد پروژه عظیم و سختی بود و ما عمق حفاری 12 متری را 

هم داشتیم.
مدیر آب و فاضاب خواف خاطرنشــان کرد: ســعی ما بر این اســت که در آینده ای نزدیک 

پروژه هایی برای افزایش سطح خدمات نیز داشته باشیم.
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شــهردار بجنورد گفت: استارتاپ ها و کســب و کار نوآورانه در حوزه هوشمند سازی 
شهری مورد حمایت قرار می گیرد.

جــواد حمیدی راوری روز  گذشــته در گفت وگو با خبرنگار ایرنــا با تاکید بر افزایش 
کیفیت زندگی شهروندان با استفاده از شهر هوشمند اظهار داشت: به منظور تحقق شهر 
هوشمند و استفاده از فن آوری های نوین از استارتاپ ها حمایت می کنیم، در این زمینه 
به دنبال گفتگو با ذی نفعان هوشــمند سازی از جمله استارتاپ ها و شرکت های دانش 
بنیان هستیم تا بتوانیم در 2۴ ساعت شبانه روز بدون محدودیت زمانی و مکانی کیفیت 
خدمات به شهروندان را ارتقا دهیم.وی هوشمند سازی در بخش تفکیک پسماند شهری 
و جداسازی زباله  های خشک که قابلیت بازیافت پذیری دارد،  مدیریت ترافیک و حمل 

و نقل درون شهری را از نیازهای اساسی شهر بجنورد در حوزه  هوشمند سازی عنوان کرد.
حمیدی راوری با اشاره به اینکه برای هوشمند سازی مرکز استان ملزم به توسعه زیرساخت های شهری بجنورد هستیم افزود: در 
این زمینه نمی توان انتظار داشت شهرداری  به تنهایی با توان مالی خود این کار را انجام دهند بلکه  نیازمند حمایت اعتبارات دولتی 
و استانی نیز هستیم.شهردار بجنورد با بیان اینکه در هوشمند سازی شهروندان محور اصلی شهر هوشمند هستند خاطر نشان کرد: 
در مراحل اولیه اجرای طرح های هوشمند سازی در مقیاس کوچک  طرحهایی مانند سامانه 137 فرایند الکترنیکی شدن خدمات 

شهرسازی را در شهرداری شروع کردیم.

معاون مالی و پشــتیبانی شهرداری مشهد گفت: نرخ رشــد افزایش عوارض و بهای 
خدمات ســاختمان و اماک برای سال 1۴01 نسبت به سال 1۴00 و با لحاظ عوامل 
دخیل در محاسبات عوارض از جمله نرخ تورم بانک مرکزی، هزینه خدمات شهروندی، 
ارزش معاماتی ساختمان و سایر متغیرهای اقتصادی و اجتماعی برای حوزه های 1و2 
درامــدی )حوزه های برخوردار( ۴0 درصد، برای حــوزه 3 درآمدی )نیمه برخوردار( 33 

درصد و برای حوزه های ۴و5 درآمدی )کم برخوردار( 26 درصد افزایش تعیین شد.
محمدرضا مومنی در خصوص این مصوبه اظهار کرد: هرسال شهرداری و شورای شهر 
قبل از 15 بهمن ماه نرخ عوارضی که شهروندان سال آینده بابت مجوزهای ساختمانی 
اخذ می شــود، را اعام می کنند. امسال نیز طبق سنوات گذشته لایحه شهرداری به 

شورای شهر ارائه با قید دو فوریت به تصویب رسید. افزایش امسال نیز تقریبا با سال گذشته برابر است.
مومنی خاطرنشــان کرد: تخفیف 10 درصدی به صورت دائم برای مناطق کم برخوردار درنظر گرفته شــده است که این تخفیف 
دائمی در کنار سایر تخفیف های مناسبتی، تخفیف پرداخت نقدی و معافیت ها و تشویق هایی است که شورای اسامی شهر برای 

حوزه های نیازمند بازآفرینی و محات هدف بازآفرینی در نظر می گیرد که تا 100 درصد نیز در برخی موارد می رسد.
وی اضافه کرد: همچنین تقســیط عوارض نیز به شهروندان در پرداخت عوارض کمک می کند. انشالله در سال آینده شاهد رونق 

ساخت وساز در شهر ومشارکت مردم در پرداخت عوارض باشیم.

شهرداری	بجنورد	از	استارتاپ	ها	و	کسب	کار	حمایت	می	کند افزایش	عوارض	شهرداری	مشهد	

نگرانی	ها	از	افزایش	شمار	قربانیان	عابران	پیاده	در	بجنورد	

عابران	پیاده؛	قربانی	بی	مبالاتی	رانندگان	و	بی	مسئولیتی	شهرداری	
براساس آمارها از سال 90 تا 99، حدود 180 نفر در تصادفات 
معابر شهر بجنورد جان خود را از دست داده اند  که 70 نفر از 
آنان عابران پیاده بودند و 9 ماه امسال نیز نیمی از فوتی های 
تصادفات شهر بجنورد را عابران پیاده بودند که این وضعیت 

نگرانی ها را افزایش داده است.
به گزارش ایرنا، شــمار عابران پیــاده که قربانی تصادفات 
درون شــهری بجنورد شــدند نگران کننده است در میان 
جولان مرگ و میر عابران پیاده، مسوولان هر کدام دیگری 
را مقصر می دانند، یکی می گوید زیرســاخت ها مشــکل 
دارد، دیگری می گوید مشکل از ضعف فرهنگ رانندگی و 
ترافیک شهری است که سبب شده تا ایمنی در تردد عابران 

پیاده کاهش یابد.
ســرعت بالا و غیرمجاز تردد خودروها در معابر شــهری، 
نمــودی از ضعف فرهنگ رانندگی و بــی توجهی افراد به 
قوانین اســت، بسیاری از رانندگان سرعت مجاز رانندگی را 
در معابر شهری رعایت نمی کنند و سبب حادثه می شوند. 

شــهروندان بجنوردی می گویند ایمنی حتی در کوچه ها و 
محله های مسکونی هم وجود ندارد، والدین همواره نگران 

حادثه تصادف کودکان با خودروها هستند.
یک طرفه شدن برخی خیابان ها که تردد خودروها و تاکسی 
ها را به کوچه های موازی با این معابر کشــانده، دغدغه را 
برای عابران بیشــتر کرده است. ساکنان این کوچه ها می 
گویند ایمنی برای کودکان و حتی بزرگسالان کاهش یافته 

است و همواره نگران برخورد خودروها هستند. 
بالا بودن شــمار عابران پیاده قربانی حادثه های ترافیکی 
نشان از این است که عابران پیاده در اولویت ایمن سازی و 

تامین آسایش شهری نیستند. آمار هم همین را می گوید. 
یکی از شهروندان در این باره به ایرنا گفت: از وقتی خودرو 
وارد زندگی مردم شــد، این تصور اشــتباه در جامعه شکل 
گرفت که خیابان ها تنها مختص خودروها است، این تصور 
اشتباه ناخودآگاه ملکه ذهن رانندگان و مردم و مسوولان شد 
و به تدریج تامین آسایش عابران پیاده مورد بی توجهی قرار 

گرفت و در عوض سواره ها در اولویت قرار گرفتند.
رضا رحمانی اظهار داشت: اینکه تا چاله ای در خیابان ایجاد 
می شود با اعتراض رانندگان روبه رو می شود و شهرداری 
هم برای اصاح آن اقدام می کند، اینکه عرض خیابان ها 
روز به روز بیشتر و عرصه بر خودروها گسترده شد اما برای 
عابر پیاده هیچ برنامه موثری ارائه نشد نشان از غلبه این فکر 

و این اولویت ها دارد.
وی افزود: این فکر ســبب شــده تا زمان حادثه ها، شاهد 
اعتراض حــق به جانب رانندگان به عابران پیاده باشــیم، 
بســیاری از رانندگان خیابان را محدوده مختص به خودرو 
می دانند و بر این عقیده اند که عابر پیاده حق ندارد پای در 
خیابان بگذارد، این در حالی اســت شهر برای همه است و 

البته حق تقدم با عابر پیاده است. 

کم کاری شهرداری
کارشناسان می گویند، امروزه جهت گیری درست شهرسازی 
در هر شهر را باید از معابر و خیابان ها آن شناخت و ارزیابی 
کرد، شهری مناسب است که عابران در آن احساس آرامش 
وآسایش  داشته باشــند، اگر این نیاز برآورده نشود محیط 

شهری مطلوب ایجاد نشده است.
رییس گروه حمل ونقل و ترافیک استانداری خراسان شمالی 
هــم در گفت و گو با ایرنا با تاکید بر اینکه در کشــورهای 
رشد یافته اولویت در شهرها تامین آرامش و آسایش عابران 
پیاده اســت گفت: در هرم ســبز حمل و نقل یا هرم حمل 
ونقل پایدار بیشترین توجه به تامین رفاه و ایمنی عابر پیاده 
و سپس به دوچرخه سواران شده است، اما در شهر بجنورد 
هیچ اقدام و برنامه مناســبی در این زمینه نبوده و متاسفانه 

شمار قربانیان تصادف در عابران پیاده زیاد است. 
احسان رستمی کمند اظهار داشت: از سال 90 تا 99، حدود 
180 نفر در تصادفات معابر شهر بجنورد جان خود را از دست 
داده اند  که 70 نفر از آنان عابران پیاده هستند، در این سال 
ها به طور متوسط هر سال هفت تا هشت نفر عابر پیاده در 

معابر شهر بجنورد فوت شدند که رقم بالایی است. 
وی با بیان اینکه عابران پیاده آسیب پذیر ترین قشر هستند 
افزود: این قشر بیشترین آمار قربانیان حادثه های تصاف در 
شهر بجنورد را به خود اختصاص داده اند این نشان از ضعف 
ایمنی برای تردد پیاده ها است، باید در زمینه ایمنی سازی 

برنامه ریزی شود.
وی افزود: امســال وضعیت تصادف و قربانیان عابران پیاده 
بدتر است در 10 ماهه امسال 17 نفر در تصادف های شهر 
بجنورد فوت شدند که 9 نفر عابر پیاده بوده است، یعنی بیش 
از 50 درصد از قربانیان تصادف درون شهری مرکز استان را 

به خود اختصاص داده است.
رســتمی کمند با گایه از اینکه شهرداری به عنوان متولی 
امر، برنامه موثر برای ارتقای ایمنی عابران پیاده در شــهر 
بجنورد نداشــته است گفت: اگر در این زمینه برنامه درست 
باشــد، آمار فوتی ها بیش از 80 درصد کاهش می یابد اما 

متاسفانه شهرداری برنامه ای ندارد.
رییس گروه حمل ونقل و ترافیک استانداری خراسان شمالی 
افزود: دراین زمینه از شــورای اســامی شهر و شهرداری 
انتظــار می رود تا برنامه جامع برای ارتقای عابران پیاده در 

شهر ارائه دهد
شهرداری، تنها ارگان مقصر در تصادفات

رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی شهرســتان بجنورد 
هــم در این باره گفت: در 9 ماهه امســال 9 نفر عابر پیاده 
در تصادفات رانندگی معابر مرکز استان جان خود را از ست 
دادند که این رقم نسبت به مدت مشابه با افزایش پنج نفری 

در شمار فوتی ها، بیش از 2 برابر شده است.
سرهنگ دوم عباس خسرو شیری اظهار داشت:  شهرداری 

در وقوع چهار فقره از تصادفات منجر به فوت عابران پیاده، 
تا 50 درصد مقصر شــناخته شده است  که نبود نور کافی 
در گذرگاه های عابر پیاده، ایمن نبودن گذرگاه ها، مناسب 
ســازی نشــدن محل گذر عابر پیاده از مواردی است که 

شهرداری بابت وقوع تصادفات مقصر شناخته شده است.
وی تصریح کرد: در بسیاری از معابر شهر، خط کشی های 
محل گذر عابر پیاده به جوی، جدول و یا فضای ســبز ختم 
می شود که این موارد سبب وقوع تصادف برای عابران پیاده 

شده و شهرداری در این موارد مقصر اعام می شود.
وی اظهار داشــت: البته در سال های گذشته شرکت توزیع 
نیروی برق هم در وقوع تصادفات مقصر اعام شده بود اما 
امسال تنها دستگاهی که در این زمینه مقصر شناخته شده، 

شهرداری بود.
سرهنگ دوم خسروشــیری گفت: یکی از معابر پرتصادف 
در شهر بجنورد مســیر بولوار ولایت و خیابان امام خمینی 
است، جان باختن هشت نفر از 9 نفر عابر پیاده قربانی حادثه 
های ترافیکی مرکز اســتان مربوط به این مسیر است، این 
خیابان محل وقوع 90 درصــد از تصادفات منجر به فوت 

عابران پیاده است.
وی افزود: در شــورای همتا مصوب شده تا نسبت به انجام 
اقدامات مربوط به ارتقای ایمنی این مســیر اقدام شود، این 
اقدامات شامل مواردی از جمله،  نرده کشی در طول بولوار، 
ایجاد سرعت کاه، ارتقای عائم هشدار دهنده و آرام سازی 

مسیر است که به طور کامل انجام نشده است.
رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی شهرستان بجنورد با 
بیــان اینکه در این معبر بایــد در هر 200 تا 300 متر یک 
سرعت کاه ایجاد شود اظهار داشت: برای کاهش آمار تلفات 
سانحه های ترافیکی، چاره ای جز ایجاد سرعت کاه نیست.
وی کمبود نیروی پلیس در مســیر پرتصادف بولوار ولایت 
را از دیگــر عوامل برای ناموفق بــودن کاهش آمار تلفات 
عنوان کرد و افزود: حضور نیروی پلیس عامل بازدارنده برای 
سرعت های بالا است، در این زمینه نیروی انسانی کم است 

و حضور پلیس هم زیاد نیست.
رییس پلیس راهور فرماندهی انتظامی شهرســتان بجنورد 
دربخش دیگر ســخنان خود با اشاره به توقف بیش از یک 
ساله استفاده از خودروی ثبت تخلفات ساکن در مرکز استان 
گفت: این خودرو نیاز به به روز رسانی دارد، در این زمینه از 
شــهرداری خواسته شده تا اعتبار مورد نیاز را تامین کند اما 

تاکنون محقق نشده است.
مشکل نهادینه نشدن فرهنگ ترافیک است

مدیرترافیک شــهرداری بجنورد هم در ایــن باره، نهادینه 
نشــدن فرهنگ ترافیک را عامل وقوع بخــش زیادی از 
تصادفــات عنوان کــرد و گفت: عامل وقوع بســیاری از 
تصادفــات بویژه تصادفــات منجر به فوت، ســرعت زیاد 
رانندگان است، رانندگان سرعت مجاز را رعایت نمی کنند و 

این مربوط به فرهنگ رانندگی است.
مهدی حمیدی اظهار داشت: در برخی از کشورها پلیس هم 
ســهمی در وقوع تصادف دارد اما در کشور ما، پلیس سهم 
تقصیر را تعیین می کند، این در حالی است که کاهش آمار 
تلفات ســانحه های رانندگی نیازمند همکاری و هم افزایی 

همه دستگاه ها است.
وی درباره تخلف رانندگان و سرعت غیرمجاز تردد در معابر 
شهر گفت: شــهرداری چه اهرمی برای برخورد با سرعت 
غیر مجاز دارد؟به نظر من شهرداری به لحاظ قانونی چیزی 
کم نگذاشته است، 20 درصد تصادفات مربوط به مشکات 

زیرساختی و  80 درصد مربوط به فرهنگ ترافیکی است.
وی افزود: تامین ایمنی تردد عابران پیاده و یا سایر کاربران، 
تکلیف تمام ارگان ها و مســوولان اســت و مشکل اصلی 
کاهش ایمنی، مربوط به فرهنگ ترافیک است، در بسیاری 
موارد حتی با وجود نصــب تابلو وعائم رانندگان قوانین و 

مقررات را رعایت نمی کنند و به آن بی توجه هستند.
مدیرترافیک شهرداری بجنورد درباره ایجاد سرعت کاه در 
معابرشهر گفت: سرعت کاه چاره کار نیست، در بولوارولایت 
سرعت کاه کم نداریم، اگر قرار به سرعت کاه باشد چرا معابر 

آسفالت شده و چرا چاله ها ترمیم می شود؟
وی افزود: در قانون راهکار کاهش تلفات سرعت کاه عنوان 
نشده، قانون گفته برای آشکارسازی و کاهش آمار تصادف 
تابلو و عائم نصب شــود، البته ایجاد ســرعت کاه، اقدام 
پیشگیرانه است که انجام می شود اما نباید اینگونه باشد که 

راننده در هر 200 متر با سرعتکاه روبه رو شود.
حمیدی درباره تامین هزینه های مربوط به به روزرســانی 
خودروی ثبت تخلفات ســاکن گفت: نیــروی انتظامی از 
شــهرداری تامین هزینه های راه اندازی دوباره این خودرو 
را درخواست کرده است در حالی که خود بهره بردار است و 

می تواند در این باره اعتبار تامین کند.
وی افزود: بر اساس قانون راه اندازی دوربین ثبت تخلف که 
به صورت ثابت در معابر نصب می شود بر عهده شهرداری 
اســت اما  چرا نیروی انتظامی برای به روزرسانی خودروی 
ثبت تخلفات ساکن از شــهرداری درخواست تامین هزینه 
کرده است، هزینه کردی که با تفاسیر و بحث مختلف همراه 

می شود.
مدیرترافیک شــهرداری بجنورد تصریح کرد: شهرداری از 
صرف اعتبار برای سایر ارگان ها منع شده است اما نیروی 
انتظامی می تواند به راحتی از محل منابع مربوط به جرایم 

رانندگی برای مکانیزه کردن سیستم نظارتی هزینه کند.
در میــان این همه پاس کاری ها، عابران و رهگذران هنوز 
هم دغدغه این دارند که مبادا با پای خود و پیاده به پیشواز 

مرگ بروند.
شــهر بجنورد مرکز خراسان شمالی 210 هزار نفر جمعیت 

دارد.

بیمارستان ولایت مشهد افتتاح شد
بیمارستان ولایت مشهد امروز با حضور وزیر بهداشت درمان 
و آموزش پزشــکی و استاندار خراسان رضوی به بهره برداری 

رسید.
بیمارســتان ولایت به عنوان مرکز سوانح و خدمات جراحی 
عــروق با زیر بنای 23 هزار متر مربع و با ظرفیت 220 تخت 
بستری در پنج طبقه و با هزینه ای بیش از 220 میلیارد تومان 
به منظور گسترش خدمات رسانی به زائران و مجاوران بارگاه 

منور رضوی به بهره برداری رسید.
این پــروژه قــرار اســت در مرحلــه نخســت و در طبقه 
همکف)اورژانس و در قالب 100 تخت( برای خدمت رســانی 

احتمالــی به بیماران مبتا به کرونا مورد اســتفاده قرار گیرد 
و پــس از پایان همه گیری کرونــا در حوزه تخصصی خود و 
خدمات رسانی به بیماران تروما و جراحی عروق فعالیت خواهد 

داشت.
از ویژگی هــای ایــن بیمارســتان می توان به اجــرای تمام 
فرایندهای اجرایی به روش الکترونیکی اشــاره کرد که این 
اقدام در میان مراکز درمانی دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد 

شاخص به حساب می آید. 
سرپرست دانشگاه علوم پزشکی مشهد در این خصوص گفت: 
ساخت بیمارستان ولایت از سال 1389  با دستور رهبر معظم 

انقاب مبنی بر لزوم راه اندازی بیمارستان های امداد و نجات 
در مبادی ورودی شهر مشهد به منظور خدمات رسانی بهتر به 

زائران و مجاوران آغاز شد.
دکتر محمدعلی کیانی افزود: عملیات احداث این بیمارستان 
با 10 درصد پیشــرفت فیزیکی در سال 1392 متوقف اما در 
سال 1398 با تاش ها و پیگیری های مسئولان دانشگاه علوم 
پزشکی مشهد، عملیات اجرایی آن از سر گرفته شد و اکنون 

شاهد افتتاح آن هستیم.
وی بیان کرد: بیمارستان ولایت طبق استانداردهای روز دنیا 

با زیربنای 23 هزار متر مربع در پنج طبقه ساخته شده است.

سرپرســت دانشگاه علوم پزشکی مشهد خاطر نشان کرد: در 
این بیمارستان تمام بیماران سوانح و امداد پذیرش خواهند شد 
و در شــرایط شیوع موج ششم کرونا به  طور موقت به درمان 

بیماران کرونایی اختصاص خواهد یافت.
به گزارش روابط عمومی دانشــگاه علوم پزشکی مشهد وی 
نصب دســتگاه های هواســاز و برخی تجهیزات اتاق عمل 
و همچنین تأمین و جانمایی تخت ها و تامین دســتگاه های 
اکسیژن ســاز و تانک هــای اکســیژن را از اقدامــات انجام 
 شــده در این بیمارســتان برای پذیرش بیمــاران کرونایی 

عنوان کرد.
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علی کریمی : یحیی حق داشت استعفا دهد
بازیکن پیشین تیم فوتبال پرسپولیس گفت: یحیی 
گل محمدی ســاده ترین و نرمال ترین امکانات 
را برای تمرین کردن می خواســت و حق داشت 
ناراضی باشد.به گزارش خبرنگار مهر، علی کریمی 
درباره حاشیه های اســتعفای یحیی گل محمدی 
و بازگشــت وی به تمرینات پرسپولیس در آستانه 
ســوپرجام فوتبال کشــور گفت: روزهایی که آقا 
یحیی اســتعفا داده بود و سر تمرین نبود اتفاقات 

خوبــی در فضای مجازی رخ نمی داد اما خوشــحالیم که او برگشــت و امیدوارم دیگر چنین 
شرایطی برای پرســپولیس اتفاق نیفتد.هافبک پیشین پرسپولیس که محبوبیت فراوانی بین 
هواداران این تیم همچنان دارد، افزود: آقای گل محمدی از جهاتی برای اســتعفا دادن حق 
داشــت. او نیازهای اولیه برای کار کردن را می خواســت. ســاده ترین امکانات زمین تمرین 
هست که باشگاه پرسپولیس هنوز نتوانسته زمین تمرین خوب مهیا کند. واقعا برای باشگاهی 
مثل پرســپولیس بد است که زمین تمرین خوب نداشته باشد.او ادامه داد: امیدوارم مشکات 
پرســپولیس در آستانه بازی با سوپر جام برطرف شود. همچنین مسابقات لیگ برتر نیز پشت 

سر گذاشته شود و با قدرت بتواند این تیم شرکت کند.

  توافق اولیه استقلال با هافبک تیم ملی 
ازبکستان

بازیکــن ملی پوش ازبکســتانی تیــم لوکوموتیو 
تاشکند با باشگاه اســتقال به توافق اولیه دست 
یافت.به گزارش سایت باشــگاه استقال تهران، 
»عزیزبک آمانــوف« در روزهــای ابتدایی هفته 
آینده وارد تهران می شــود و پس از تفاهم نهایی، 
قرارداد 2 و نیم ســاله ای را با باشگاه استقال به 
امضا خواهد رســاند.این بازیکن 173 سانتی متری 
که ســابقه ســه بازی برای تیم ملی ازبکستان از 

جمله دیدار دوســتانه مقابل سوئد را در کارنامه دارد، قابلیت بازی در پست های هجومی نظیر 
هافبک چپ، وینگر چپ و راست، بازی ساز و همچنین پست مهاجم نوک را داشته و سومین 
بازیکن خارجی این فصل استقال به شمار می رود.آمانوف همچنین با تیم لوکوموتیو تاشکند 
به دو مقام قهرمانی لیگ ازبکستان دست یافته و فصل گذشته نیز در 30 بازی برای این تیم 

به میدان رفت و موفق به زدن 11 گل شد و چهار پاس گل نیز داد.

  شرط فولاد برای استقلالی شدن حردانی!
تنها بازیکنی که در نقل و انتقالات زمســتانی در 
یک قدمی پیوستن به اســتقال قرار دارد، هنوز 

نتوانسته قراردادش را با تیم فولاد فسخ کند.
صالح حردانی مدافع راست و ملی پوش تیم فولاد 
مهم تریــن هدف نقل و انتقالاتی زمســتانی آبی 
پوشــان اســت که در یک قدمی پیوستن به این 
تیم قرار دارد و اســتقالی ها در انتظارند تا هرچه 

سریع تر این بازیکن را در جمع خود ببینند.
حردانی برای انتقال به اســتقال می بایســت ابتدا قراردادش را با فولاد فسخ کند و در این 
خصوص مشــغول رایزنی با مدیران باشگاه است. شنیده می شود شرط فولادی ها برای فسخ 
قرارداد بخشش مطالبات از سوی حردانی است که این شرط هنوز مورد توافق این مدافع قرار 
نگرفته اســت. به محض توافق بین فولاد و حردانی، این بازیکن می تواند با فسخ قراردادش 

با فولاد قرارداد جدیدی را با استقال منعقد کرده و در تمرینات این تیم حضور پیدا کند.

  سفر تیم ملی کشتی ایران به آمریکا لغو 
شد

فدراســیون کشتی ایران از لغو سفر تیم ملی کشتی به آمریکا و دعوت از تیم این کشور 
برای سفر به ایران خبر داد.

به گزارش خبرگزاری مهر، فدراســیون کشتی با اعام این خبر در سایت خود نوشت: به 
دلیل عدم اعطای روادید به 6 نفر از اعضای تیم ملی کشتی ایران علیرضا دبیر در ایمیلی 

به رئیس فدراسیون کشتی آمریکا عدم امکان حضور ایران در این کشور را اعام کرد
همچنین در این خبر عنوان شــده است که فدراســیون ایران از تیم کشتی آمریکا برای 

حضور در تهران دعوت کرده است.

هوادار یک - استقلال ۲

 مطهری، آبی ها را کوک کرد
اســتقال در دیدار معوقه از هفته شانزدهم 

لیگ برتر فوتبال، هوادار را شکست داد.
به گــزارش ایســنا، هوادار و اســتقال در 
چارچوب دیدار معوقه از هفته شانزدهم لیگ 
برتر فوتبــال به مصاف هــم رفتند که این 
دیدار با پیروزی 2 بر یک اســتقال به پایان 
رسید. با این نتیجه استقال 38 امتیازی شد 
و با سه امتیاز بیشــتر نسبت به پرسپولیس، 
صدرنشــین ماند. هوادار هم با 1۴ امتیاز در 

رده دوازدهم جدول رده بندی قرار گرفت.
گل های ایــن دیدار را ژســتد در دقیقه 10 
)پنالتــی( و مطهــری در دقیقــه 85 برای 
استقال و محمد جواد محمدی در دقیقه ۴0 

برای هوادار به ثمر رساندند.
نیمه نخست

امین قاسمی نژاد که برای اولین بار در ترکیب 
ابتدایی استقال قرار گرفته بود، در دقیقه 10 
نفوذ خوبی به داخــل محوطه جریمه هوادار 
داشــت و روی بی تجربگی محمد حسینی، 
مدافع حریف و تیزهوشــی خودش توانست 
یک ضربه پنالتی برای استقال کسب کند. 
رودی ژســتد، مهاجم اهل بنین اســتقال 
پشــت این ضربه پنالتی ایســتاد و برخاف 
شیرجه بشــاگردی شــوتش را زد و دروازه 

هوادار را باز کرد.
بــازی در نیمه نخســت به نســبت متعادل 
پیگیری می شــد و توپ و میدان در ابتدا در 

اختیار بازیکنان استقال بود اما در ادامه پس 
از زدن گل توســط ژســتد، بازیکنان هوادار 
بازی را در اختیار گرفتند و فشار خوبی روی 

دروازه استقال وارد کردند.
پس از به ثمر رسیدن گل، هوادار جلوتر آمد 
و حتی می توانست به گل برسد اما ضربه سر 
بازیکن این تیم روی ارسال ضربه ایستگاهی 

معین عباسیان توسط حسینی مهار شد.
اســتقال در دقیقه 25 یــک موقعیت عالی 
ضدحمله برای زدن گل دوم داشت اما شوت 
ژســتد روی پاس خوب عباسیان با اختاف 

کمی از کنار دروازه هوادار به بیرون رفت.
شــاگردان فرهاد مجیدی در ادامه بازی چند 
شانس گل زنی دیگر هم داشتند که مهم ترین 
آن ها در دقیقه 35 بود کــه مدافعان هوادار 
خودشان را مقابل شــوت ژستد قرار دادند و 

مانع باز شدن دروازه شان شدند.
در این بین، هوادار بیشــتر روی توانایی های 
معین عباسیان در ارسال ضربات ایستگاهی 
و کرنر و اوت دســتی حساب باز کرده بود و 
فشــار خوبی هم از این طریق روی دروازه 

استقال وارد کرد.
شــاگردان عنایتی در نهایت پس از ارســال 
بلند اوت توسط عباسیان، توپ را در شلوغی 
محوطه جریمه به مهدی عبدی رســاندند و 
این بازیکن پاس تند و تیزی به شــش قدم 
استقال فرستاد تا محمد جواد محمدی روی 

غفلت مدافعان، تــوپ را قطع کند و دروازه 
حسینی در دقیقه ۴0 باز شود.

این نیمه با نتیجه یک، یک به پایان رسید.
نیمه دوم

رضــا عنایتــی در این نیمه بابــک مرادی، 
بازیکن سابق استقال را که تا یک ماه پیش 
در این تیم حضور داشــت به زمین فرستاد. 
مرادی پس از ورود به بازی انگیزه زیادی از 
خود مقابل استقال نشان داد و سعی می کرد 

تا در جریان بازی موثر باشد.
نیمــه دوم برخاف نیمــه اول تا دقیقه 83 
کم افت و خیز دنبال شد و دو تیم نتوانستند 
موقعیــت خطرناکــی روی دروازه هم ایجاد 
کنند. شاید فقط بتوان به شوت وریا غفوری 
در دقیقــه 51 به عنــوان موقعیت خطرناک 
اشاره کرد که در میانه راه به امین قاسمی نژاد 
برخورد کرد و حســین زاده هم نتوانست به 
توپ برسد و آن را قطع کند تا این شوت در 

نهایت به اوت برود.
در دقیقه 83 امیرحســین حســین زاده بین 
مدافعــان هــوادار نفوذ کــرد و در حالی که 
می توانست با پاس، ژســتد را مقابل دروازه 
خالی قرار دهد، اقدام به شــوت زنی کرد که 
بشــاگردی به خوبی این توپ را مهار کرد و 

به کرنر فرستاد.
استقال  پاســور  بهترین  مهدی مهدی پور، 
پشت این ضربه کرنر ایستاد و ارسال بلندی 

به تیر یک داشــت و امیر ارسان مطهری 
در میــان غفلــت مدافعان هــوادار خودش 
را به توپ رســاند و با ضربه ســر چکشی، 
دروازه بشــاگردی را در دقیقــه 85 باز کرد 
 تا اســتقال بــه گل دوم و پیروزی بخش

 برسد.
در دقایق پایانی این دیدار سیاوش یزدانی با 
دریافــت کارت زرد دوم از زمین بازی اخراج 
شــد. این اخراج باعث شد لحظات پرفشاری 
برای شاگردان فرهاد مجیدی در چند دقیقه 

پایانی رقم بخورد.
ترکیب هوادار: مهرداد بشاگردی، سید محمد 
حسینی، مهدی عبدی )صائب محبی، دقیقه 
53(، سید محمد ستاری، نیما انتظاری، سپهر 

روزی طلــب، داریوش شــجاعیان )محمد 
چهارمحالــی، دقیقه 62(، حســین صادقی 
)پیمان میری، دقیقه 7۴(، معین عباســیان 
)امیــر پورمحمد، دقیقــه 7۴(، بابا محمدی 
)بابــک مــرادی، دقیقــه ۴6(، محمد جواد 

محمدی
ترکیب استقال: سیدحسین حسینی، محمد 
دانشــگر، ســیاوش یزدانی، محمدحســین 
مرادمند، مهــدی مهدی پور، زبیر نیک نفس، 
ووریــا غفــوری، جعفر ســلمانی )ابوالفضل 
جالی، دقیقه 51(، امین قاسمی نژاد )ارسان 
مطهری، دقیقه 63(، امیرحســین حسین زاده 
)امیرعلی صادقی، دقیقه 83( و رودی ژستد 

)آرمان رمضانی، دقیقه 83(.

	خاطرات	شیرین	امیر	از	برونو	فرناندز	تا	سرمربی	ضد	فوتبال

عابدزاده:	من،	کسپر	اشمایکل	و	احمدرضا
در یک گفت وگــوی شــنیدنی و خواندنی، 
دروازه بان ملی پوش فوتبال ایران از گذشته 

و آینده می گوید.
به گزارش ورزش ســه، امیر عابدزاده ستاره 
ایــن روزهای فوتبــال ایــران در گفتگویی 
مفصل از مسیر ســختی که از ابتدای شروع 
کارش تــا امروز طی کــرده، صحبت کرده 
اســت. او در بخشــی از صحبــت هایــش 
درباره تاثیر عشــق به فوتبال و پدرش روی 
پیشرفتش پرده برداشته و همچنین از حس و 
حال بازی مقابل بازیکنان بزرگ گفته است. 

این گفتگو را در ادامه با هم مرور می کنیم:
 تمام مسیری که طی کرده ام درست 

بوده است
از گذشته من همیشه دوست داشتم در اروپا 
بــازی کنم و هــدف اصلی ام ایــن بود که 
در اســپانیا بازی کنم و حتــی قبل از اینکه 
در آمریکا اولین قــرارداد حرفه ایم را ببندم 
هدفم همین بود. یک شــانس هم داشتم که 
یکــی که در تیم ما بود پســر یکی از لژیونر 
های رئال مادرید بــود و من در یو اس بلوز 
عملکرد خوبی داشــتم و سنم هم خیلی کم 
بود و شانس این را داشتم که در تیم کوردوبا 
تســت بدهم ولی نمی دانم چه اتفاقی افتاد. 
فکر می کنم تمام مســیری کــه در آن بودم 
درست بوده و باید از همین مسیر می رفتم و 
تکاملم را طی می کردم. نشد و به ایران آمدم 
و چند ســال در ایران بودم. شاید سال های 
عالی من نبود اما سنم هم کم بود و آنقدر جا 
نیفتاده بود که گلر 19 ســاله را در لیگ برتر 

بازی بدهند.
 می دانستم اتفاقات بزرگ از راه می رسند

توقعات از من زیاد بود و البته خودم هم توقع 
زیادی از خودم دارم. راه آهن هم در ســال 
دوم وضعیت عجیبی داشت و ساعت دو شب 
بود رفتیم قرارداد ببندیم. من رفتم و با مربی 
هم صحبت کردیم اما یکدفعه گفتم من این 
را نمی خواهم و بیشــتر از اینها را می خواهم. 
در خــودم می دیدم کــه می شــود اتفاقات 

بزرگ از راه برســند و چون این مسیری که 
می روم خوشــحالم نمی کنــد به جای خوبی 
ختم نمی شود. دنبال خوشــحالی ام رفتم و 
می دانستم دقیقا چه می خواهم. بازی در اروپا 
را می خواستم و ترس نداشتم به اروپا بروم و 

تست بدهم و از پایین شروع کنم.
 باید بزرگ فکر کنیم

اولین بار اســت که ســه بار متوالی به جام 
جهانی صعود می کنیم و این نشــان می دهد 
ظــرف ما بزرگ شــده و وقتی کــه صعود 
برایمان با اقتدار و راحــت اتفاق می  افتد، از 
الان باید بزرگ فکر کنیم و به فکر صعود از 
گروه باشــیم. چرا ما نه؟ در گذشته ترکیه به 
مراحل بالا صعــود کرد. مگر آنها چه چیزی 

داشتند؟
 بوسیدن دست پدرم برنامه ریزی نشده 

بود
می دانســتم بابا به اســتادیوم می آید و بین 
نیمه و بعد از بــازی نگاه می کردم که او را 
پیدا کنم اما پیدا نکردم. وقتی صعود کردیم 
و ســامان از آن طرف دوید و روی دوشــم 
پرید و خوشــحال بودیم و بانوان هم آمده 
بودند و یــک انرژی خــاص جدیدی هم 
در اســتادیوم بود. به کسانی که دور زمین 
هستند و می توانند پیج کنند می گفتم پدرم 
را پایین بیاورید، دوست دارم او را بغل کنم. 
برنامه ریزی نشده بود و وقتی که او را دیدم 
خود به خود به ســمتش رفتــم و آن اتفاق 
افتاد و دوستت دارم که به او گفتم از ته دل 
بود و گفتم برای توست چون می دانم خیلی 

زحمت کشیده است .
 عشق به فوتبال باعث پیشرفتم شد

بعد از راه آهن ســه چهار ماه تیم نداشــتم و 
این مساله تلنگری به من زد که امیر تو بدون 
فوتبال نمی توانی زنده باشــی. عشق فوتبال 
رو آنجا بیشــتر حس کــردم و فهمیدم یک 
فرصت دوباره می خواهم که پیشــرفت کنم 
و مهم نیســت چه اتفاقی رخ می دهد. وقتی 
توانستم به پرتغال بروم و فرصت را به دست 

بیاورم، تمرین عصر ها بود و از صبح می رفتم 
و سه چهار ساعت تمرین می کردم. آن زمان 
دوست داشــتم در خروج هایم پیشرفت کنم 
و توپ را می انداختم و ســعی می کردم جمع 

کنم. این عشق کار را جلو انداخت.
 سالهای خوبی در ماریتیمو داشتم

تیــم ماریتیمو b هم در همــان لیگ بود و 
آنها من را خواستند و رفتم که قرارداد ببندم 
و تیم ماریتیمو هم اینطور اســت که برای 
اینکــه به بازیکن جدیدی که به تیم می آید 
روحیه بدهند اولین جلســه بــا تیم اصلی 
تمریــن می کنند. وقتی من بــه تیم اصلی 
رفتم گلر اصلی آنها مصدوم شــده بود و در 
تمرین اولی که با بزرگسالان بودم دیدند که 
من از آنها بهتر هستم و بعد آن یک بار هم 
با تیم ب تمرین نکردم و چهار ســال و نیم 

خیلی خوبی در ماریتیمو داشتم.
 بازی مقابل برونو فرناندز سخت بود

برونــو فرناندز در 2018 پنالتی به من گل زد 
اما واقعا در لیگ پرتغال بهترین بازیکنی که 
مقابلش بازی کردم همین بازیکن بود. شوت 

می زد و به تیر می خورد من می گفتم شکر.
 مربی می گفت وقت کشی کنم

بــازی که پنالتی الکس تلــس را مهار کردم 
اولین برد تاریخ ماریتیمو در ورزشگاه دراگائو 
بود. واقعــا هم پنالتی نبود و خودشــان هم 
خنده شــان گرفته بــود . در آن لیگ داورها 
خیلــی به نفع بنفیکا و اســپورتینگ و پورتو 
ســوت می زنند. گفتم داری میری منچستر 
و مبارکه و بازیکن بزرگی هســتی. داد زدن 
را شــروع کردم که وایرال شد . من هم وقت 
تلــف می کردم و روی مخ آنها می رفتم چون 
تیم آنها قوی نبــود و باید این کار ها را هم 
می کردیم. مربی مان هم آنگولایی بود و ضد 
فوتبال شــدید و اول فصل می گفت دســتم 
را بــالا بردم خودت را بــه زمین می اندازی. 
من بدم می آمــد و او هم از اول تا آخر بازی 
دستش بالا بود. من هم از ده باری گفت دو 

بار خودم را انداختم.

 دوست داشتم طارمی به میلان برود
مهدی ]طارمی[ لایق این اســت که در یک 
تیم بهتر بازی کند. من دوســت داشــتم به 
میان برود چون فکر می کنم جدی هم بود. 
انشــاالله اتفاق خوبی برای او در تابستان رخ 

بدهد.
 بازی مقابل الگویم حس خوبی داشت

من هایایت بازی های کاســیاس در رئال 
را نگاه می کردم و واکنش ها و ســریع بودن 
او را خیلی دوست داشــتم یا بازی احساسی 
بــا بایرلورکوزن که آمد و احســاس کرد به 
حقش رســیده همیشــه می دیدم و یکی از 
الگوهایم بــود. برای همین وقتــی که بعد 
از ســالها مقابــل الگویت قــرار می گیری 
حــس خوبی به تــو می دهد که در مســیر 
 درســتی هســتی و کاری را درســت انجام 

می دهی.
 اشمایکل غیرممکن را ممکن کرد

الگویم پدرم اســت اما کسپر اشمایکل را هم 
خیلی دوســت دارم؛ او غیرممکن را ممکن 
کــرد. در منچسترســیتی بــود و او را کنار 
گذاشتند اما از پایین خودش را بالا کشید و از 

زیر سایه پدرش بیرون آمد.
 واکنش مردم به انتقالم طبیعی بود

من با پونفرادینا آشــنایی زیادی نداشتم. وقتی 
خود من شــناخت زیادی نداشتم، طبیعی بود که 
مردم هم واکنش عجیبی داشــته باشــند و فکر 
کنند اشــتباه است. من همیشــه دوست داشتم 
به اســپانیا بروم و حسی به من گفت به مارکت 
اســپانیا برو و روندی که در پرتغال داشــتی در 
اســپانیا تکرار کن چون اسپانیا بیشتر خوشحالت 
می کند. فکر می کنم تمام کســانی که می گفتند 

اشتباه است، نظرشان را برگرداندند.
 لیگ دو اسپانیا سطح بالایی دارد

اگر چهار تیم تاپ پرتغال را کنار بگذاری، با 
اختاف لیگ دو اسپانیا سطح بالاتری دارد؛ 
هم از لحاظ امکاناتی و هم حرفه ای. رقابت 
نزدیک اســت و همه تاکتیکــی و تکنیکی 

هستند.

 الان زمان خوبی برای تغییر نیست
خودم مستقیم با سویا در تماس نبودم اما چند 
باشگاه در همین سطح با باشگاه مان صحبت 
کردند و به ایجنتم هم گفته بودم دوست دارم 
فصل را تمام کنم چــون روند خوبی دارم و 
الان حس نمی کنم وقت تغییر باشد و دوست 
دارم با ثبات بیشتری یک فصل خوب داشته 
باشم و انشاالله تابستان یک اتفاق خوب رخ 

می دهد.
 دوست دارم در تیم های بزرگ اسپانیا 

باشم
چهار پنج سال قبل می گفتم دوست دارم کجا 
بازی کنم ولی الان به باوری رسیدم که شاید 
تیم حریفش بخواهد و بروم. در هر تیم تاپ 
اسپانیایی دوســت دارم بازی کنم. رئال تیم 

محبوبم بود اما الان هر چه خدا بخواهد.
 هت تریک سیو هایم را دوست داشتم

مقابل هوئســکا چند ســیو خوب داشــتم و 
دوست داشــتم. گزارشگر بازی هم می گفت 
»هت تریک باحال«. این هت تریک را دوست 

داشتم.
 تکنیکم را مدیون پدرم هستم

 پدرم همیشــه تمرینات اصولی و ســختی 
داشــت. تکنیک گلری را مدیون او هســتم. 
همین دریافت کردن کــه خیلی کارم را راه 

انداخته، از پدرم دارم.
 امیر یا احمدرضا؟

بدون مکث احمدرضا.
 خارج از ایران کسی اهمیت نمی دهد پسر 

احمدرضا هستم
فکر می کنم من دو داســتان دارم. یکی آن 
طرف که کسی زیاد داســتان من و پدرم را 
نمی داند و یک داستان هم این طرف. از هر 
دو لذت می برم و اینطور نیســت که بخواهم 
چیــزی را ثابت کنم یا از زیر ســایه پدرم در 
بیایم. از هر دو لذت می برم. هر موقع به تیم 
ملی می آیم حس و حال خوبی دارم و انرژی 
می گیرم و آن طرف هم مســیرم را به دنبال 

هدف هایم پیش می روم.

511/1اداره	کل	ثبت	اسناد	و	املاک	استان	خراسان	رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و ماده 13 آئین نامـه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و 
اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 1۴006030627100313۴ 
هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانه 
بامعـارض متقاضـی  آقـای مجیـد خسـروی فرزنـد غامرضـا در ششـدانگ اعیان یک 
بـاب  منـزل  بـه مسـاحت 188/2 متـر مربـع پـاک  72 فرعـی از 76 اصلـی بخش  9 
واقـع در  خواجـه ربیـع -  بهمـن 26   بیـن بشـارت 12و1۴  اعیـان متعلـق بـه خـود 
متقاضـی و عرصـه موقوفـه خانـم کوچـک  خریـداری از مالـک رسـمی محـرز گردیـده 
اسـت. لـذا بـه منظور اطاع عمـوم مراتب در دو نوبت بـه فاصله 15 روز آگهی می شـود 
در صورتی که اشـخاص نسـبت به صدور سـند مالکیت متقاضی اعتراضی داشـته باشـند 
مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهـی به مدت دو مـاه اعتراض خـود را به ایـن اداره 
تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظرف مدت یـک ماه از تاریخ تسـلیم اعتراض، دادخواسـت 
خـود را بـه مراجـع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت انقضای مـدت مذکور 
و عـدم وصـول اعتـراض طبـق مقـررات سـند مالکیـت صـادر خواهـد شـد.ضمنا صدور 
سـند مانـع از مراجعـه متضرر به دادگاه نخواهد شـد. م.الـف ۴63تاریخ انتشـار نوبت اول: 

1۴00/11/16. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/12/1
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد

511/2اداره	کل	ثبت	اسناد	و	املاک	استان	خراسان	رضوی
آگهـی موضـوع مـاده 3 قانـون و ماده 13 آئین نامـه قانون تعیین تکلیـف وضعیت ثبتی و 
اراضی و سـاختمانهای  فاقد سـند رسـمی . برابر رای شـماره 1۴0060306271001358 
هیـات  موضـوع قانـون تعییـن تکلیف وضعیـت ثبتـی اراضی و سـاختمانهای فاقد سـند 
رسـمی مسـتقر در واحـد ثبتـی حـوزه ثبـت ملک مشـهد منطقـه پنـج تصرفـات مالکانه 
بامعـارض متقاضـی آقـای قربانعلـی خسـروی مشـیزی فرزنـد قلی  در ششـدانگ  یک 
قطعـه زمیـن مزروعـی به مسـاحت 30000 متر مربع قسـمتی از پـاک۴6  اصلی بخش 
9  واقع در  روسـتای پاوا خریداری از مالک رسـمی  آقای حسـین حاجی قاسـمی  محرز 
گردیـده اسـت. لـذا به منظـور اطاع عمـوم مراتب در دو نوبـت به فاصلـه 15 روز آگهی 
مـی شـود در صورتـی که اشـخاص نسـبت بـه صدور سـند مالکیـت متقاضـی اعتراضی 
داشـته باشـند مـی تواننـد از تاریـخ انتشـار اولیـن آگهی بـه مـدت دو ماه اعتـراض خود 
را بـه ایـن اداره تسـلیم و پـس از اخـذ رسـید، ظـرف مـدت یـک مـاه از تاریـخ تسـلیم 
اعتـراض، دادخواسـت خـود را بـه مراجع قضایـی تقدیم نماینـد. بدیهی اسـت در صورت 
انقضـای مـدت مذکـور و عدم وصـول اعتراض طبق مقررات سـند مالکیت صـادر خواهد 
شـد.ضمنا صـدور سـند مانـع از مراجعه متضرر بـه دادگاه نخواهد شـد. م.الـف۴65 تاریخ 

انتشـار نوبـت اول: 1۴00/11/16. تاریخ انتشـار نوبـت دوم: 1۴00/12/1
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و اماک منطقه پنج مشهد
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

مخترع ایرانی به کمک باکتری ها برق تولید می کند

یک پزشــک مخترع ایرانی موفق شــده اســت با طراحی یک بیورآکتور 
پیشرفته عاوه بر تجزیه پاستیک در سریع ترین زمان ممکن به واحدهای 
سازنده اشــریال به کمک یک نــوع خاص از باکتری ها بــرق مورد نیاز 

شاتل های فضایی را تامین کند.
ممکن اســت تولید الکتریســیته از ضایعات پاســتیکی آن هم توسط 
باکتری های میکروسکوپی در نگاه اول مانند یک داستان علمی تخیلی به 
نظر برسد. این فناوری جدید که در سال های اخیر مورد توجه دانشمندان 
قرار گرفته است، حالا توسط یک پزشک مخترع ایرانی برای اولین بار در 

دنیا عملیاتی شده است.
طرح نوآورانه »حامد میانی« پزشک و پژوهشگر اهل مازندران که اخیرا 
توانسته است در مسابقات جهانی اختراعات هند مدال طا کسب کند، یک 
سیســتم رآکتوری فوق پیشرفته  اســت که در کمترین زمان ممکن انواع 
مختلف پاســتیک را به  واحدهای سازنده اش تجزیه می کند. این اختراع 
درکنار بازیافت بسیار سریع پاستیک، یک مزیت مهم دیگر نیز دارد و آن 
این است که با استفاده از سیستم پیشرفته سلول سوختی میکروبیال می تواند 
بیوالکتریسته کند. درواقع این اختراع عاوه بر رفع مشکل بازیافت زباله های 
موجود در فضا، می تواند جریان برق مورد نیاز شاتل های فضایی را با استفاده 

از روشی زیستی و ایمن تامین کند.
دستیابی به سریع ترین روش تجزیه بیولوژیک پلاستیک

میانی درخصوص جزئییات دستاورد و اختراع خود می گوید: طرح سیستم 
رآکتوری فوق پیشــرفته  تولید برق در فضاپیماها برای نخستین بار در دنیا 
طراحی و ساخته شده است که می تواند با استفاده ازتکنولوژی سلول های 
ســوختی میکروبی، پاستیک را به بیوالکتریسیته تبدیل کند. این طرح از 
دو رآکتور نسل جدید تشکیل شده که می تواند انواع مختلف پاستیک را 
در مدت 1۴ ســاعت که کوتاه  ترین زمان تجزیه پاستیک در دنیاست، به 
واحدهای سازنده تبدیل و با استفاده از کربن تولید شده و سیستم پیشرفته 
سلول سوختی میکروبیال جریان برق مورد نیاز شاتل های فضایی را تامین 

کند.
 طرح سیستم رآکتوری فوق پیشرفته  تولید برق در فضاپیماها برای نخستین 
بار در دنیا می تواند با اســتفاده ازتکنولوژی سلول های سوختی میکروبی، 

پاستیک را به بیوالکتریسیته تبدیل کند. 

این مخترع جوان درخصوص فرایند تجزیه پاستیک و تولید بیوالکتریسیته 
از آن توضیح داد: در بخش ابتدایی این سیستم رآکتورنانوبیولوژیکالی طراحی 
شده که در آن از تکنیک جدید تثبیت آنزیم، بر روی نوعی مخمر، نانو ذرات 
اکسید آهن و نانولوله های کربنی استفاده شده است و ضایعات پاستیکی را 

به واحد های سازنده  تبدیل می کند.
باکتری هایی که برق تولید می کنند!

وی در ادامه توضیح داد: در بخش دوم رآکتور فرمنتوری طراحی شده است 
که با استفاده از باکتری های جدید تازه شناسایی شده، کربن را به الکتریسیته  
تبدیل می کند. این فناوری به صورت پیل های سوختی میکروبی، تکنولوژی 
نوید بخش و در عین حال کاما متفاوت میباشد که در آن میکرو ارگانیسم 
ها به عنوان زیســت کاتالیست به کار رفته اند. در فرآیند تولید الکتریسیته 
از طریق باکتری ، ابتدا الکترون در ســلول ها ساخته شده و سپس از طریق 

کانال های پروتئینی بسیار کوچک از غشای سلولی عبور می کنند.
بازیافت زباله ها در فضا؛ چالشی که با ایده مخترع ایرانی حل 

شد
بازیافت زباله ها در فضا یکی از مشکات و معضاتی است که فضانوردان با 
آن دست و پنجه نرم می کنند. میانی با اشاره حل این مشکل مهم توسط 
اختراع خود گفت: میزان تولید زباله در طول یک ماموریت فضایی، سالانه 
حدود 2500 کیلوگرم می باشد. مبحث بازیافت زباله در فضا همواره از روش 
های مورد توجه اخیر بوده است ما توانستیم برای نخستین بار در دنیا سیستم 
راکتوری فوق پیشرفته ای طراحی کنیم که عاوه بر بازیافت،  قادر به تبدیل 
آن به منبعی برای تامین برق در سفینه های فضایی است. بازیافت در فضا 

کلیدی برای سفرهای فضایی طولانی مدت پایدار است.
ما توانســتیم برای نخستین بار در دنیا سیستم راکتوری فوق پیشرفته ای 
طراحی کنیم که عاوه بر بازیافت،  قادر به تبدیل آن به منبعی برای تامین 

برق در سفینه های فضایی است. 
وی درخصوص دیگر مزایای این اختراع توضیح داد:کاهش میزان آلایندگی 
و خطرات زیستی زباله های فضایی در صنعت حمل و نقل هوایی، کاهش 
وزن و فضا در ســفینه ها، توانایی خود تکثیری باکتری ها، توسعه فرآیند 
های تولید برق با صرف هزینه کمتر، کاهش مقدار سوخت مصرفی از دیگر 

مزایای استفاده از فناوری نوین پیل های سوختی میکروبی می باشد.

مصاحبه با برج 1000 ساله قابوس!
برج قابوس گنبد یکی از جاذبه های تاریخی این مملکت است که هر سال 
چندین هزار نفر از سراســر کشــور و حتی کشورهای خارجی برای گرفتن 
عکس ســلفی و پز دادن به در و فامیل به تماشای این برج هزار ساله می 
آیند. این را ما گلســتانی ها به فال نیک می گیریم ولی این همه داســتان 
نیست و مصیبت آنجا شروع می شود که لابای این عاشقان عکاسی، همه 
ســاله چند تا باستان شناس، فن شناس و کارشناس داخلی و خارجی هم از 
سر بیکاری به گنبد می آیند و گیر می دهند چرا این برج حریم ندارد؟! چرا 
محوطه سازی نشده؟! چرا هنوز ساختمان های اطراف برج خریداری نشده؟! 
آش دوغ تان چرا داغ است؟! چرا سمبوسه اطراف برج به فروش نمی رسد؟! 

چرا آلاچیق های تان گرد است؟! و هزار و یک ان قلت دیگر...
الان هم گیر داده اند که چرا بالای برج علف سبز شده است؟! مرد حسابی با 
این قیمت های نجومی و گرانی و تورم  و ... همین که روی سر ما اسفناج 
سبز نشده است، باید کاه مان را صد متر هوا بیاندازیم حالا برج آجری که 

جای خود دارد!
اما از آنجایی که آثار باســتانی در مملکت ما جزو خطوط قرمز مســئولان 
محسوب می شود این بار مسئولان منتظر سر برج نماندند و فی الفور جلسه 
ای با صنف آرماتوربندان و نصابان داربســت و عزیزانی که در قیچی کردن 
علف های برج های آجری هزار ســاله تخصص دارند، برگزار کردند و مقرر 
گردید دور برج را داربست نصب کنند تا هر وقت علف های هرز مثل ریش 
های هاکو خان سبز شد، آن را پیرایش کنند! الان هم دو سالی است که 
این میله ها دور تا دور برج حلقه زده اند و راه حل دیگری برای مشکل علف 

های هرز پیدا نشده است!
در همین راســتا گفتگوی کوتاهی با برج قابوس انجام داده ه ایم که اینجا 

می خوانید:
تقریباً دو ســال است که شــما را با میله های فلزی زندانی کرده اند؛ چه 

حسی دارید؟
این داربست ها برای شما زندان است. یک ضرب المثل فرانسوی میگه: در 
همه چیز همه چیز هست! من با این داربست ها زندگی می کنم. حرف می 
زنم. عشق بازی می کنم! گاهی هم با رعایت پروتکل های بهداشتی چرخ 

و فلک بازی می کنم!
چطور امکان دارد یک برج تاریخی را بعد از هزار سال با آهن محصور کنند 

و برج عشق بازی کند؟
پســر خوب اگر شــما هم مثل ما برج ها به خواب اعتقاد داشتی، الان این 

سوال رو مطرح نمی کردی!
مگر چه خوابی دیده اید؟

حقیقت امر من دو سال پیش خواب دیدم مسئولان دور من جمع شدن که 
مشکل علف های هرز کله منو حل کنن! یکی می گفت: باید برج را سنگ 
کاری کنیم! چون قدیم سنگ نبود آجری ساختن. در ضمن من اصفهان آشنا 
دارم به قیمت می تونم ســنگ خوب بیارم! اون یکی می گفت: چرا سنگ 
کنیم که یونســکو به ما گیر بده برج دیگه آجری نیست و بودجه برج قطع 
بشه! رنگ مولتی کالر می زنیم که هم زیبایی داره و ضد آبه ؛ هم علف دیگه 
سبز نمی شه! در ضمن به ترکیب آجری برج هم لطمه وارد نمی شه! پسر 

باجناق من نقاشه. اتفاقاً تخصصشم رنگ آمیزی برج های آجری تاریخیه!
مسئولان در حال ارائه راهکارهای سوفسطایی بودند که با وحشت از خواب 
بیدار شدم. به همین خاطره که من با این میله ها زندگی می کنم و از بودن 
با آنها لذت می برم! آنها به من یک اطمینان خاطر می دهند. فقط تو رو خدا 
آقای سعیدی اگه میشه به این بر و بچه های واحد هرس کاری بگو قبل از 
هرس کردن علف های هرز روی سر من با قیچی باغبانی، یک مقدار قیچی 

ها رو روغن کاری کنن... حقیقتاً خیلی دردم میاد! دم شما گرم...

طنز

طب سنتی

علمی

محققان می خواهند با اســتفاده از هوش مصنوعی 
مدت زمان انتظار پشت چراغ راهنمایی و رانندگی 
را کاهش دهند.به گــزارش نیواطلس، چراغ های 
راهنمایی به طور معمول براســاس قوانین از پیش 
تعیین شده و حلقه های القایی تعبیه شده در جاده ها 
تغییر رنــگ می دهند. براســاس تحقیقات جدید، 
اســتفاده از هوش مصنوعی 
می تواند  چراغ هــا  ایــن  در 
جریان حرکت ماشــین ها را 
کند.این  روان تر  و  ســریع تر 
مطالعه به عنوان بخشــی از 
آلمان   »KI۴LSA« پــروژه 
انجام گرفته اســت و بودجه 
فــدرال  وزارت  توســط  آن 
حمل و نقل و زیرساخت های 
دیجیتــال آلمــان و چندین 
شــرکای دیگر تامین شده است.یکی از این شرکا 
موسسه الکترونیک نوری جامعه فرانهوفر است که 
به تازگی دوربین هایی با وضوح بالا و حسگرهای 
راداری در یک تقاطع شــلوغ که با چراغ راهنمایی 
کنترل می شود در شهر لمگو)Lemgo( نصب کرده 
است.در طول زمان، این سیستم  تعداد خودروهایی 
که پشــت چراغ منتظر بودند، مدت زمانی که هر 

خودرو باید منتظر می ماند و متوســط سرعت عبور 
هر خودرو از تقاطع را ثبت کرد. از این داده ها برای 
آموزش یک الگوریتم رایانه ای مبتنی بر یادگیری 
ماشــینی استفاده شد.این الگوریتم به طور مجازی 
الگوهای مختلف تغییر رنگ چراغ را آزمایش کرد 
تا دریابد کدام یک عملکرد بهتری در کاهش زمان 

انتظار خودروها پشت چراغ دارد.
براساس شبیه سازی های رایانه ای، بهترین الگوی 
مبتنــی بر هوش مصنوعی قادر بــه بهبود جریان 

ترافیک بین 10 تا 15 درصد است.
محققان اذعان دارند که شبیه سازی ها ممکن است 
به طور کامل با شــرایط زندگــی واقعی مطابقت 
نداشته باشــند. با در نظر گرفتن این موضوع، این 
الگوریتم هــا روی چراغ هــای راهنمایی واقعی در 
تقاطع ها مورد استفاده قرار خواهند گرفت و ممکن 
است براساس یافته های محققان تطبیق داده شود.
در پــروژه »KI۴PED« جامعه فرانهوفر و ســایر 
شــرکا قصد دارند تا عاوه بر کاهش زمان انتظار، 
زمان عبور عابران را بهبود بخشند. از حسگرهای 
لیدار )LiDAR( نیز برای ارزیابی سرعت راه رفتن 
عابرین پیاده استفاده خواهد شد و اطمینان حاصل 
می شــود که عابرین فرصت مناســب برای عبور 

ایمن از خیابان در اختیار دارند.

تصاویر رادیویی جدید از مرکز کهکشان ما همانند 
هنــر انتزاعی مدرن به نظر می رســند.به گزارش 
ایســنا و به نقل از آی ای، تصاویر جدید از مرکز 
کهکشان راه شیری چشم اندازی منحصر به فرد از 
قلب کهکشانی که ما آن را خانه می نامیم ارائه داده 
نجوم  رادیویی  رصدخانه  است.اخیرا 
تصاویر   )SARAO(جنوبی آفریقای 
جدیــدی را که توســط تلســکوپ 
 MeerKAT رادیویــی اش به نــام
ثبت شده، منتشــر کرد. این تصاویر 
ابرنواخترها،  مورد  در  بینش جدیدی 
non-(رشــته های غیــر حرارتــی
سیاهچاله  و   )thermal filaments
عظیم در مرکز کهکشان راه شیری 
 MeerKAT ارائه می دهند.تلسکوپ
از 6۴ آنتــن که انــدازه هر کدام در 
حدود پنج مایل)هشــت کیلومتر( اســت، استفاده 
می کند تا امواج رادیویــی را ثبت کند. نکته قابل 
توجه این اســت که تنها امواج رادیویی می توانند 

از لایه هــای غبار کیهانــی بین زمیــن و مرکز 
کهکشــان ما عبور کنند و این به آن معنا است که 
MeerKAT بــه طور منحصربه فردی در موقعیتی 
منحصر به فرد قرار گرفته است تا بینشی را نسبت 
به منطقه متراکم کهکشان ما ارائه دهد. تصاویری 
که به تازگی منتشر شده اند نیز شواهدی چشمگیر 
برای نشــان دادن قدرت MeerKAT هستند. به 
گفتــه رصدخانه رادیویی نجــوم آفریقای جنوبی، 
اگرچه آنها مانند آثار هنری امپرسیونیسمی انتزاعی 
به نظر می رســند، اما در واقیعت ســتاره های در 
حال انفجار، مهدکودک های ستاره ای و منطقه پر 
هرج و مرج اطراف ســیاهچاله کان جرم با چهار 
میلیون جرم خورشــیدی که در مرکز کهکشان ما 
قرار دارد را نشان می دهند.آن جسم درخشان مانند 
زرده تخم مــرغ در مرکز تصویر در بالای صفحه 
همان ســیاهچاله در قلب کهکشــان راه شیری 
است. رنگ زرد روشن نشــان دهنده مقدار بسیار 
زیاد انتشارهای رادیویی حاصل از موادی است که 

به درون سیاهچاله کشیده می شوند.

هوش مصنوعی زمان انتظار پشت چراغ راهنمایی را کاهش می دهد

چهره متفاوت کهکشان راه شیری

فراخوان	عمومی	جذب	سرمایه	گذار
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سرمایه ای ذیل را از طریق فراخوان عمومی به بخش غیر دولتی واجد شرایط واگذار 
نماید. متقاضیان حداکثر تا تاریخ 30/11/1400 به اداره کل مراجعه و پس از کسب 
اطلاعات کتبا آمادگی خود را اعلام نمایید.1_زیرســاخت گردشگری دره یوسفخان 

)قوچان(
2_احداث پایگاه اطلاع رسانی گردشگری شهر سلطان آباد)خوشاب(

3_احداث مرکز صنایع دستی بسک )تربت حیدریه (


